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ҚҰРМЕТТІ AIQYN ГАЗЕТІНІҢ ҰЖЫМЫ!

АЛМАТЫДА ЖАҒДАЙ ҚАЛЫПТЫ

Сіздерді AIQYN газетіні� жары��а шы��анына 20 жыл толуымен ��тты�таймын! 
Бұл басылым осы кезеңде �зінің бағыт-бағдарын айқындап, оқырман қауымның рухани серігіне 

ай налды. Мемлекет пен қоғамның ашық диалог алаңы ретінде танылып, түрлі мәселеге қатысты 
сындарлы к�зқарас қалыптастыра білді. Газет ұжымы кәсіби журналистердің тұтас буынын тәрбиелеп, 
қазақ баспас�зінің шығармашылық шеберханасы атанып отыр.

Бүгінде AIQYN жетекші ақпарат құралының бірі ретінде ұлттық сана-сезімді жаңғыртуға және 
мем лекетшілдік рухты нығайтуға елеулі үлес қосып келеді. Газет қызметкерлері �здеріне жүктелген 
мін детті абыроймен атқарып, ел игілігін еселеу жолында табысты еңбек етіп жүр. 

Ұжым алдағы уақытта да биік белестерді бағындыра береді деп сенемін.
Баршаңызға шығармашылық шабыт, толағай табыс тілеймін!

Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ,
Қазақстан Республикасының Президенті

Шыңғыс 'ріновтің айтуынша, Мемлекет 
басшысының тапсырмаларына негізделген іс-
қимылдар алгоритмі �з деңгейінде орындалды. 
Қазір қаладағы жағдай қалыпты, барлық тиісті 
мекемелер бекітілген жоспарға сәйкес жұмыс 
істеп жатыр.

Президент министрге мегаполис тұрғындарының 
амандығын сақтау және Алматыдағы жағдайды 
бақылауды қамтамасыз ету үшін қала әкімі Ерболат 
Досаевпен, сондай-ақ қаладағы барлық жауапты 
мекемелермен тығыз қарым-қатынаста жұмыс 
істеуді жалғастыруды тапсырды.

Мемлекет басшысына облыс-
тың былтырғы әлеуметтік-эконо-
микалық даму қорытындысы 
туралы баяндалды. 3ңірдегі негізгі 
экономикалық к�рсеткіштер 
бойынша оң динамика бар.

Президентке облыс тұр ғын -
дарының әл-ауқатын жақ сар  туға 
бағытталған жоспар та  ныс тырылды. 
Онда ауыл шаруа  шылығын 
ілгерілету және инфрақұрылымды 
дамыту, тұрғындарды сапалы 

ауызсумен қамтамасыз ету 
шаралары қамтылған. Сондай-
ақ �ңірдің к�лік-логистикалық 
әлеуетін пайдалануға және туризм 
саласын �ркендетуге баса назар 
аударылған.

Кездесу соңында Мемлекет 
басшысы бірқатар нақты тапсырма 
берді.

«ТЕЛЕАРНАМ ГАЗЕТ БОП КЕТТІ...»

Тайталаста сыналған.
Тығырықтан шыға алған. 
Телеарнадан келгендер,
Тәуір газет шығарған.

(Журналистік фольклордан)

Жастықтың жалауы – «Жас Алашта» сегіз жыл 
жұмыс істеп, білім мен ғылым саласына түбегейлі 
ауысқан соң енді сірә газетке келе қоймаспыз деп 
ойлағанбыз. Жоқ, «ат баспаймын деген жерін үш 
басады» деген рас екен. Қай қиырда жүрсек те, бұ-
қа ралық ақпарат құралдарынан іргемізді ажырта 
алма дық. Реті солай болды. 'р кезеңде басылымды 
да басқардық, тележурналистиканы да тізгіндедік. 
Баспаны да, басқаны да игердік. Сәл кейінірек 
мемлекеттік қызметке қайта шақырылдық. 

«Литер Media» жауапкершілігі шектеулі серік-
тестігіне қарасты «Айқын» мен «Литер» газеттері сол 
тұста �мірге есік ашты. Екеуі де «Егемен Қазақстан» 
мен «Казахстанская правда» секілді күнделікті шығатын 
басылымдар еді. Жаңа газеттердің салғаннан даңқы 
мен дақпырты қатар жүрді. Солай болатындай ж�ні 
де бар. Тұрпаты басқа. Безендірілуі б�лек. Бірден 
к�лемді дүниелерге тосқауыл қойылды. «Ақ с�йле!» 
деген етектей мақала жариялайтын жалғыз-ақ 
айдары бар. Одан �ңгесі 100-150 жолдан аспайды. 

Мемлекеттік тапсырысты анау-мынау емес, азуы алты 
қарыс «Қазақстан темір жолының» �зінен алады. 
Газеттің тілшілері еңсесін биік ұстайды. Ғимаратқа да 
еркіндеу кіреді, жазғанда да еркіндеу жазады. Соған 
сай табысы да мол. Жалақысы жоғары, қаламақысы 
қомақты. Сондықтан �зге әріптестеріне қарағанда 
олардың к�ңілдері к�теріңкі жүреді. 

(Жалғасы 5-бетте)

ЯН БЕРНЕТТ 
РЕСМИ АНТ БЕРДІ

ПРЕЗИДЕНТ 
НАЗАРЫНДАҒЫ AIQYN 

ӨҢІРДІҢ ДАМУЫНДА 
ОҢ ДИНАМИКА БАР

БОЛМЫСЫ БӨЛЕК БАСЫЛЫМ

ӨТКІР МӘСЕЛЕЛЕРДІ 
БІРАУЫЗ СӨЗБЕН ЖАЗДЫҚ...

ОҚЫРМАНСЫЗ ГАЗЕТ
ОРМАНСЫЗ АЛҚАП СЕКІЛДІ
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Мемлекет басшысы «Астана» халы� ара-
лы� �аржы орталы�ы Сот т�ра�асыны� ант 
беру рәсіміне �атысты.    

Кеше Ақордада Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың қатысуымен АХҚО Сотының жаңадан 
тағайындалған т�рағасы лорд Ян Бернеттің ресми 
ант беру рәсімі �тті.

Жиынға АХҚО басқарушысы Ренат Бектұров, 
АХҚО Халықаралық арбитраж орталығының 
т�рағасы Томас Крюммель, сондай-ақ АХҚО 
Сотының тіркеушісі және Халықаралық арбитраж 
орталығының аппарат жетекшісі Кристофер 
Кэмпбелл-Холт қатысты.

Ресми жиында с�з с�йлеген Мемлекет басшысы 
бұл институттың коммерциялық дауларды шешуде 
елеулі қызмет атқаратынын атап �тті.

– «Астана» халықаралық қаржы орталығы 
инвесторлар сенім артатын маңызды алаң саналады. 
Осы орайда халықаралық стандарттарға сай тәуелсіз 
сот жүйесі бар АХҚО Соты негізгі р�л атқарады. 

Құрметті лорд Бернетт, Сізді осынау жауапты лауа-
зымға тағайындалуыңызбен құттықтаймын. Сіздің 
кандидатураңыздың таңдалуы АХҚО сот жүйесінің 
тұрақтылық және сенімділік қағидаттарын сақтауға 
бейіл екенін тағы да растайды, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Сонымен қатар Президент �з міндетін ыж-
дағаттылықпен орындап, АХҚО Сотында қаралған әр 
істе әділеттілікті және әділ сот т�релігін қамтамасыз 
етуге күш салғаны үшін Соттың бұрынғы т�рағасы 
лорд Джонатан Мансқа ризашылығын білдірді.

Жиыннан кейін Мемлекет басшысы шараға 
қатысушылармен АХҚО Сотын және Халықаралық 
арбитраж орталығын еліміздің инвестициялық тар-
тымдылығын арттыруға ықпал ететін негізгі тәуел сіз 
институттар ретінде дамыту перспективасын тал-
қылады. Бұдан б�лек, Президент дауларды шешуге 
қатысты халықаралық құқықтың үздік тәжірибесін 
енгізу, сондай-ақ заманауи технологияны, оның 
ішінде жасанды интеллектінің әлеуетін белсенді 
түрде пайдалану маңызды екенін айтты.

Президент Ма��ыстау облысыны� әкімі Н�рлан 
Но�аевты �абылдады.    

Мемлекет басшысы &асым-Жомарт То�аев�а Т�тенше жа�дайлар министрі Шы��ыс 
*рінов Алматыда�ы жер сілкінісіне байланысты ведомствоны� ат�арып жат�ан ж�мыс-
тары туралы баяндады. Б�л туралы Президентті� ке�есшісі – Баспас�з хатшысы Берік 
Уәли Facebook-тегі пара�шасында жазды. 

AIQYN жастарды� ж3регінен орын алды. 
20 жылды� тарихында басылым беттерінде 
жастарды� к�птеген �зекті мәселесі к�-
теріл ді, білім мен �ылым, мәдениет пен 
спорт және бас�а да салаларда�ы дарынды 
жастарды� жетістігі арнайы айдарлармен 
о�ырман�а �сынылып келеді. 

Мемлекет басшысы &асым-Жомарт То�аевты� к3нделікті ж�мыс бары сында мерзімді 
ба сылымдарды 3збей о�итынын, газет-журналдарда жариялан�ан материалдарды 3немі 
�ада�алап отыратынын жиі естиміз. Президентті� �зі де 2022 жылы 5лтты� арнаны� тілшісі 
Жайна Сламбекке берген с�хбатында баспас�зді жібермей �арайтынын айт�ан болатын.

2000 жылдарды� басында бізді� �о�ам 
тез �згере бастады. Біз капитализмге ден-
деп енген сайын жа�а ��ымдар, жа�а меха-
низм, жа�а �атынастар пайда болды. Б�лар-
ды� бәрі а�паратты� �ажеттілік ту�ызды. Сол 
кездері елімізде біраз газет ашыла бас тады. 
Соны� ішінде «Ай�ын» да бар.
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ЕКІ ЕЛ АРАСЫНДАҒЫ 
СЕНІМДІ СЕРІКТЕСТІК

Парламент Мәжілісіні� Т�-
ра �асы Ерлан !ошанов бас-
та�ан депутаттар делегация-
сы Мәскеуге келді. Ресей 
ас   та насында Федералды9 
Жи  налыс Мемлекеттік Дума-
сы ны� т�ра�асы Вячеслав 
Воло динмен және Федерал-
ды9 Жиналыс Федерация 
ке�есіні� т�ра�асы Вален-
тина Матвиенкомен кез де-
сулер �тті.     

Сапар барысында Ерлан 
Қошанов Мемлекеттік Думаның 
т�рағасы Вячеслав Володинмен 
екіжақты ынтымақтастық мәсе-
лелерін талқылады. Ол Ресей Қа-
зақстан үшін әрдайым сенімді 
одақтас, стратегиялық әріптес, тату 
к�рші екенін және солай болып 
қала беретінін атап �тті.

– Елдеріміз арасында сенімді 
саяси диалог жолға қойылған. 
Тығыз экономикалық және мәдени-
гуманитарлық байланыс орнап, 
берік шарттық-құқықтық база 
қалыптасқан. Жыл �ткен сайын 
бұл қарым-қатынастар тек нығайып 
келеді. К�шбасшыларымыз Қасым-
Жомарт Тоқаев пен Владимир 
Путин оларды дамудың жаңа 
деңгейіне к�терді, – деді Мәжіліс 
Cпикері.

Ерлан Қошанов Мәжілістің 
Мемлекеттік Думамен �зара іс-
қимылды одан әрі нығайтуға зор 
мән беретініне тоқталып, Вячеслав 
Володинді Қазақстанға ресми 
сапармен келуге шақырды.

Бүгінде екі ел парламентшілері 
достық топтары, әртүрлі халық-
аралық және аймақтық ұйым ая-
сында белсенді ынтымақтастықта 

жұ мыс істеп келеді. Заң шығару 
мә се лелері бойынша тәжірибе 
ал ма сады. Мәжіліс Cпикері Ресей 
мен Қазақстан шекарасындағы 
отандық жүк тасымалдаушылардың 
проблемаларын жедел шешу 
Парламент депутаттары арасындағы 
�зара іс-қимылдың нақты нәти-
желерінің бірі екенін айтты.

Сондай-ақ т�раға �ңіраралық 
және экономикалық байланыстың 
келешегі ж�нінде с�з қозғады. 
6лем дегі ең ұзақ шекара Қазақстан 
мен Ресей арасында екенін, Қазақ-
станның 8 облысы Ресейдің 12 
ай  мағымен шектесетінін атап �тті. 
Тауар айналымының шамамен 
70 пайызы �ңіраралық және ше-
каралық саудаға тиесілі. Мұнда да 
сауда қаты настарын кеңейту мен 
�ндірістік коопе рацияны нығайту 
үшін әлеует зор.

Сонымен қатар спикерлер мәде-
ниет пен білім беру саласындағы 
ынтымақтастықтың маңыздылығына 
назар аударды. Ерлан Қошанов 
бүгінде Қазақстанда ресейлік жоғары 
оқу орындарының алты филиалы 
жұмыс істейтінін айтты.

– Соңғы жылдары бізде инже-
нерлік-техникалық саладағы ма-
мандарға сұраныс жоғары. Сон-
дықтан Мемлекет басшысы елімізде 
техникалық мамандықтар бойынша 
шетелдік жетекші жоғары оқу 
орын дарының филиалдарын ашуды 
тапсырды. Бұл тұрғыда біз жетекші 
ресейлік жоғары оқу орындарымен 
жұмыс істеуге ниеттіміз, – деді 
Мәжіліс Т�рағасы.

Кездесуді қорытындылай келе, 
депутаттар парламентаралық ын-
тымақтастықты кеңейту және екі-
жақты қарым-қатынасты нығайту 

ж�ніндегі жұмысты арттыру туралы 
уағдаласты. 

Сондай-ақ ресми сапар аясында 
Мәжіліс Спикері Ресей Федерациясы 
Федералдық Жиналысы Федерация 
Кеңесінің т�рағасы Валентина 
Матвиенкомен кездесті.

Ерлан Қошанов әріптесіне 
Мемлекет басшысының бастама-
сымен Қазақстандағы маңызды 
�згерістер туралы айтты.

– Былтыр �ткен конституциялық 
реформаға байланысты заңнама-
мызды айтарлықтай жаңарттық. 
Біз еліміздің конституциялық 
заң дарына бірқатар маңызды түзету 
енгіздік. Мәжіліс алғашқылардың 
бірі болып «Ұлттық қор – балаларға» 
заңын қабылдады. Ол заң қазір 
қолданыста. Жаңа Бюджет, Салық, 
Су, Құрылыс кодекстерімен жұмыс 
басталды, – деді Ерлан Қошанов.

Мәжіліс Спикері ресейлік сена-
торларға күзде Санкт-Петербургте 
�тетін Т�ртінші Еуразиялық әйелдер 
форумына табыс тіледі.

Aз кезегінде Валентина Мат-
виенко Қазақстан мен Ресей 
пар  ламенттерін барлық мәселе 
бойын ша берік достық пен �зара 
тү сіністік байланыстыратынын 
атап �тті. Федералдық жиналыс 
басшысы Қазақстан депутаттарының 
заңнамалық бастамаларына қолдау 
білдіріп, осы бағытта белсенді түрде 
тәжірибе алмасуды ұсынды.

Мәжіліс т�рағасының ресми 
сапары одан әрі Казань қаласында 
жалғасады. Онда Ерлан Қошанов 
Татарстан Республикасының 
басшысы Рустам Миннихановпен 
және Республика Мемлекеттік 
Кеңесінің т�рағасы Фарид Мухамет-
шинмен кездесулер �ткізеді.

Астана 9аласы әкімдігіні� 9олдауымен «Жан?я» отбасы институтын 9олдау орталы�ында 
9алалы9 Тілдерді дамыту және архив ісі бас9армасы «Руханият» коммуналды9 мемлекеттік 
мекемесі әлеуметтік аз 9амтыл�ан отбасылар мен к�пбалалы отбасылар�а және мAгедек 
балаларды тәрбиелеп отыр�ан аналар�а арнап, 8 наурыз халы9аралы9 әйелдер кAніне 
арнал�ан мерекелік іс-шара ?йымдастырды.     

«!азгидромет» РМК 2024 жыл�ы су тас9ыны бойынша негізгі болжамын жариялады.  
Елімізді� �зендеріндегі к�ктемгі су тас9ыны а�ыныны� кAтілетін к�лемі гидрометеорологиялы9 
ба9ылаулар мен �лшеу деректеріне сәйкес жасалды.     

!аза9стан м?сылмандары діни бас9армасыны� Т�рал9а мәжілісінде пітір сада9а еліміз 
бойынша екі келі ?нны� орташа ба�асы негізінде 640 те�ге болып бекітілді.     

ОТЫРЫСТЫҢ 
КҮН ТӘРТІБІ БЕКІДІ

ОТБАСЫНЫҢ 
БЕРЕКЕСІ – ӘЙЕЛ

ТАСҚЫН ҚАУПІ ЖОҒАРЫ 
ӨҢІРЛЕР АТАЛДЫ

ПІТІР САДАҚА МӨЛШЕРІ – 640 ТЕҢГЕ

Сенат Спикері Мәулен Eшімбаевты� 
т�ра�алы�ымен палата бюросыны� отырысы 
�тті. Онда депутаттар 7 наурыз кAні �тетін 
Сенат отырысыны� кAн тәртібін бекітті.    

Алдағы бейсенбіде сенаторлар «Қазақстан 
Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне 
трансферттік баға белгілеу мәселелері бойынша 
�згерістер мен толықтырулар енгізу туралы» 

заңды қарайды. Бұл құжат халықаралық іскерлік 
операцияларда мемлекеттік кірістің жоғалуын 
болдырмауды к�здейді.

Сондай-ақ заң нормалары капиталды шығаруды 
бақылау тетіктерін күшейту үшін тараптардың �зара 
байланыстылығын анықтау жолдарын кеңейтеді.

Одан б�лек, бюро отырысында Мәжілістен келіп 
түскен заңдар Сенаттың тұрақты комитеттеріне 
б�лініп берілді.

«Арулар – Асыл жандар»  
деп аталған мерекелік іс-шара 
қонағы қоғам қайраткері Оразкүл 
Асанғазықызы «Мемлекеттік 
тілдің тағылымы мен мәртебесі» 
тақырыбында баяндама жасады. 
«Тіл – халықтың жаны» екенін тілге 
тиек еткен Оразкүл Асанғазықызы 
қазақ тілінің болашағы мен елдің 
ертеңгі туралы айта келе: 

– Отбасының тілі – қазақ тілі 
болса, балалар қазақша ойлап, 
қазақша толғанады. Ал орыс тілі 
қарым-қатынас тіліне айналған 
отбасы баласын орыс сыныбына 
берсе, олар – келешекте қай ұлттың 
�кілі болатынын білмейтіндер, 
қазақтың болашағына сенбейтіндер. 
Балаларды орыс сыныбына бермеу 
керек, әке-шешесін қарттар үйіне 
беретіндердің 99 пайызы – орыс 
сыныбын бітіргендер. Қай тілде 

оқысаң, білімді сол тілде сіңіресің. 
Қазақтың баласы қазақ тілінде 
оқуы керек. Сонда ғана қазақи 
мінез, қазақи діл қалыптасады. 
Осы тұрғыдан алғанда ата-аналар 
адаспауға тиіс, – деді.

Атап айтар болсақ, «Жанұя» 
отбасы институтын қолдау орталығы 
к�пбалалы, толық емес, жағдайы 
т�мен отбасыларға, мүгедек бала 
тәрбиелеп отырған отбасыларға 
және мүмкіндігі шектеулі жандарға 
кешенді кеңес беру қызметтерін 
к�рсету, отбасы институтын 
нығайтуға бағытталған шараларды 
ұйымдастыру және жүзеге асыру 
мақсатында құрылған болатын. 
Алғаш шаңырақ к�терген 2020 
жылдан бері «Жанұя» отбасы 
институтын қолдау орталығы 
жанына жылу іздеп жүрген талай 
қыздар мен аналарға құшағын ашып, 

жүрек жарасын емдеуге себепкер 
болды. Мәселен, 2023 жылғы 
4 қаңтардан бастап, 2023 жылғы 
29 желтоқсанға дейін «Жанұя» 
орталығына 49 195 сұрақ бойынша 
18 637 адам жүгінген екен. Олар 
атаулы әлеуметтік к�мек «Отбасы 
Банкі» АҚ бағдарламалары, 
құқықтық к�мек, денсаулық 
мәселелері, психологиялық, білім 
беру және әлеуметтік қызметтер 
бойынша ақыл-кеңес алған. «Жанұя» 
орталығы тағдыр тауқыметін тартып, 
таршылық к�ріп жүрген аналарға, 
балаларға к�ктем шуағындай 
жадыраңқы к�ңіл-күй сыйлауды 
да ұмытпайды. К�мек сұрап, мейірім 
іздеп келгендерге материалдық 
қана емес рухани құндылықтарға 
бай жаншуағын сыйлауды әдетке 
айналдырған. 

Мерекелік іс-шара барысында 
эстрада жұлдыздары әннен шашу 
шашты. Жиналған к�пшілікке 
арнап, Мұқағали Мақатаев атындағы 
№74 мектеп-гимназияның 8-сынып 
оқушысы Мақпал Мұратқызы 
Құдайберген «Анаға арнау» �леңін 
оқып берді. 

– Іс-шараның басты мақсаты 
– к�рермен к�ңіліне әйелге деген 
сүйіспеншілік пен  құрмет, ана 
мен балаға деген ізет дәнін себу. 
Мәдениет пен �нердің, музыка 
мен әннің �мірдегі маңызы туралы 
идеяларды, эстетикалық талғамды 
дамыту және к�пшілікке мерекелік 
к�ңіл күй сыйлау, – дейді Астана 
қаласы әкімдігінің «Жанұя» отбасы 
институтын қолдау орталығы ди-
ректорының орынбасары Құралай 
Жанұзақова.

Тілекгүл ЕСД�УЛЕТ

«Қазгидромет» РМК �ңдеген 
NASA спутниктерінің Жерді 
қашықтан зондтау суреттері 
бойынша 2024 жылғы 1 нау-
рыздағы жағдайға сәйкес, Қ а-
зақстанның 72% аумағында 
қар жатыр. Жауын-шашын 
м�л шерін, қардағы су қорын, 
топы рақтың күзгі ылғалдығы 
к�рсеткіштерін, топырақтың 

қату тереңдігін, сондай-ақ 
�зен дердің мұз режимдерін 
тал дай отырып, су тасқыны 
қауіпті аймақтарға алдын ала 
баға берілді», – деп жазылған 
«Қазгидромет» хабарламасында.

Осылайша, су тасқыны қаупі 
жоғары �ңірлер ретінде Абай, 
Ақмола, Ақт�бе, Алматы, Шығыс 
Қазақстан, Батыс Қазақстан, 

Қарағанды, Қостанай, Солтүстік 
Қазақстан және Жетісу облыстары 
аталды.

Орташа қаупі бар �ңірлер – 
Атырау, Жамбыл, Қызылорда, 
Павлодар, Түркістан және Ұлытау 
облыстары болса, Маңғыстау 
облысында су тасқыны қаупі 
жоқ. Қазір қар жиналу процесі 
жалғасып жатыр.

Қазақстан мұсылмандары діни басқармасының 
Шариғат және пәтуа б�лімі Түркия, 6зербайжан, 
Aзбекстан, Қырғызстан тағы басқа елдердің ғұламалар 
кеңесімен, пәтуа саласына жауапты ғалымдармен 
ақылдаса келе, биылғы Рамазан айының басталатын 
күні бекітілді.

Ортақ пәтуаға сәйкес, қасиетті Рамазан айы 
11 наурызда басталады. Ал сәуір айының 5-нен 6-на 
қараған түні – қасиетті Қадір түні. 10 сәуір – Ораза 
айт мерекесі.

Қазақстан мұсылмандары діни басқармасының 
Т�ралқа мәжілісінде пітір садақасы еліміз бойынша 
екі келі ұнның орташа бағасы негізінде 640 теңге 
болып бекітілді.

Сондай-ақ �зіңізге қажетті облыс, қала, аудан 
және ауылдың (барлығы 6 000 елді мекен) ораза 

және намаз кестесін muftyat.kz сайтынан жүктеп 
алуға болады.
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Сіздерді басылымның 20 жылдық мерей тойымен шын жүректен құттықтаймын.
AIQYN – қазақ баспас�з кеңістігінен еркін орын алған және �зіндік бағыт-бағдарымен 

оқырманның қалың шоғырын қалыптастырған іргелі басылым.
Газет алғашқы номерімен-ақ айтары б�лек, берері мол, мақсаты айқын ақпарат құралы 

ре тін де танылды. Басылым бетіне жарияланған әр мақала қашанда ұлттық мүддені к�здеп, 
ел дік мұратқа табан тірейді.

Шын мәнінде, AIQYN осы уақыттың ішінде қа зақтың дүниетанымын кеңейтуге, тарихы 
мен дәстүрін, ғылымы мен білімін, мәдениеті мен руханиятын дамытуға және ұлттың дара 
тұл ғаларын дәріптеуге үлкен үлес қосты. Осы рет те оқырман қауым асыға күтетін AIQYN-апта 
ет жеңді номерін және �зекті мәселелерді к� теріп, түрлі сала мамандарына сұрақты т� те сінен 
қоятын «Ақ с�йле» айдарын ерекше атап �ткен ж�н.

Газетте Серік Жанболат, Бауыржан Омаров, Нұр т�ре Жүсіп, +ділбек Қаба сияқты әрқайсысы 
қазақ журналистикасының қара нарына айналған қаламгерлердің қолтаңбасы қалды.

Басылым 20 жылда талай талантты жас жур налистің томағасын сыпырып, ұлттық бас пас�здің 
ұстаханасы ретінде толық қалыптасты. Қа зіргі таңда AIQYN-ның мектебінен �ткен тіл шілер 
еліміздің ақпарат айдынында алдыңғы лек тен к�рініп келеді.

Құрметті айқындықтар! Басылымның мерейтойымен құттықтай отырып, Сіздерге зор 
денсаулық және шығармашылық табыс ті лей мін!

Ұлттық публицистиканың �рісін кеңейту жо лындағы еселі еңбектеріңіз жемісті болсын!
Қаламдарыңыз мұқалмасын!

Мәулен �ШІМБАЕВ,
Қазақстан Республикасы 

Парламенті Сенатының Т�рағасы                                                                                        

Сіздерді 20 жылдық мерейтойларыңызбен шын жүректен құттықтаймын! 
AIQYN газеті – отандық ақпарат кеңістігінде �зіндік қолтаңбасы бар іргелі ұжым. Алғаш 

жарық к�рген сәттен бастап оқырман іздеп жүріп оқитын беделді басылымдардың біріне 
айналды. 

Атына сай ұстанған бағыты айқын, мемлекетшілдікті, ұлт мүддесін, елдің ақпараттық 
қауіпсіздігін сақтауды ұстаным еткен газет ұжымы бағытынан жаңылған емес. 

Сіздер Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың елімізді одан әрі дамыту жолындағы 
бастамаларын халыққа жеткізіп, ел игілігі жолында абыройлы қызмет етіп жүрсіздер. 

Халықты шынайы ақпаратпен сусындатып, т�л руханиятымызды ұлықтау ісіндегі 
еңбектеріңіз де зор. Мұны ұжымның кәсіби шеберлігі мен мол тәжірибесінің к�рсеткіші 
деп білемін. 

Мерейлі мереке қарсаңында газет ұжымына шығармашылық жетістіктер, іргелі ізденістер 
мен дамудың даңғыл жолын тілеймін! Мерейлеріңіз үстем болып, қаламдарыңыз мұқалмасын! 

Ерлан ҚОШАНОВ, 
Қазақстан Республикасы 
Парламенті Мәжілісінің 

Т�рағасы                                                                                        

Құрметті AIQYN газетінің ұжымы!
Сіздерді AIQYN республикалық қоғамдық-саяси газетінің 20 жылдығымен шын жүректен 

құттықтаймын!
AIQYN газеті – еліміздегі таңбалы тарихы бар, бағыт-бағдары айқындалған бірегей 

басылымдардың бірі. Жаңалықты жұртшылыққа жедел әрі шынайы жеткізіп, еліміздің 
мемлекеттік саясатын қалың оқырманға байыпты насихаттап, ел шежіресін қағазға хаттап 
келе жатқан басылымның беделі әрдайым биік.   

Газет қазақ елінің бүгіні мен ертеңін әр қырынан танытып, халықты ақпараттандыруда 
еселі еңбек етіп келеді. Экономиканың барлық салаларының аяқ алысын, еңбек адамдарының 
ерен ісін, �негелі тұлғалардың сара жолын, қоғамның бет-бейнесін – барлығын да газеттің 
сарғайған парақтарынан табуға болады. Оқырманның оң бағасын алған айшықты басылымда 
саяси және халықаралық аналитика да кеңінен талданып жүр.

Заман талабына сай жаңғырып, жаңа жасын толайым табыстармен қарсы алып отырған 
басылым алдағы уақытта да ел дамуына лайықты үлесін қоса береді деп сенемін. 

Заманның жаршысы болу ұстанымынан танбаған газеттің ғұмыры ұзақ болсын! Кәсіби 
мамандар шоғырын қалыптастырған ұжымға шығармашылық табыс, еселі еңбек, береке-
бірлік тілеймін! Денсаулықтарыңыз мықты, отбасыларыңыз аман, қаламдарыңыз жүйрік, 
бастамаларыңыз баянды болсын!

Аида БАЛАЕВА,
Мәдениет және ақпарат министрі

Құрметті AIQYN газетінің ұжымы! Құрметті AIQYN газетінің ұжымы!

Мемлекет басшысы �асым-
Жомарт То�аевты! к"нделікті ж'мыс 
барысында мерзімді басылымдарды 
"збей о�итынын, газет-журналдарда 
жариялан7ан материалдарды "немі 
�ада7алап отыратынын жиі естиміз. 
Президентті! ;зі де 2022 жылы 
<лтты� арнаны! тілшісі Жайна 
Сламбекке берген с'хбатында 
баспас;зді жібермей �арайтынын 
айт�ан болатын. 

«Бұл – менің бұрыннан қалыптасқан дағ дым. 
Жалпы, мен к�п оқитын адаммын. Жақсы ма қала 
немесе сұхбат к�рсем, астын сызып оқуға ты-
рысамын. <зекті мәселе байқасам, оған қа тысты 
нақты тапсырма беремін», – деген еді сол 
сұхбатында Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент AIQYN-да жарияланған мақала-
ларға орай бірнеше мәрте тапсырма бергені бар.

Осыдан бес жыл бұрын 2019 жылдың 30 шіл-
де сінде кезекті н�мірге «Елімізде етік  ші тапшы» 
де ген тақырыппен сұхбат жа рия  ланды. Газет 
тілшісі Майра Жанысбайға бер ген сұхбатында 
Shoes Republic аяқкиім фаб ри  касының басшысы 
Дәурен Рахманқұл етік ті  гетін маман азайып 
кет кенін айтып, жиһаз, киім фабрикаларында 
жұ мыс істеп жүрген ті гін шілерді ша қырып, оқы-
тып, үйретіп жат қан дарын жет кізген. «Орта ар-
наулы оқу орын дары, колледж дер етік тігетін 
ше берлер дайын да май ды. Аяқ киім тігудің қыр-
сы рын білетін тех  но логтарды қазір оқытпайды. 
Сон дықтан бұл мә селені шешу үшін тігіншілерді 
қай та даяр лап, етікші етіп шығарамыз», – деген 
еді ол.

Осы материал жарияланған соң екі күн �ткен-
де (1.08.2019) Президент Қ.Тоқаев Twitter-де га -
зет те жарық к�рген сұхбатты оқып, отандық 
�нім   ді сатып алғанын жазды.

«Айқын» қарапайым еңбек адамдарын үне мі 
на сихаттайды. Жақында етік тігетін жас кә сіп кер 
ту ралы жақсы сұхбат жарияланды. Отан дық 
�нім ді қолдау мақсатында мен де бір аяқ   киімін 
сатып алдым. Адал еңбек етіп, нақ ты кәсіппен 
ай налысуға деген к�зқарас ор ны ғуы тиіс», – деп 
жаз ды Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысының AIQYN-да шық -
қан ма қалаға үн қатуы бір бұл емес. 2021 

жыл ғы 22 қыр күйектегі н�мірде «Қал  жыр ды кім 
лас тап жа тыр?» деген проб лема лық ма    териал жа-
рияланды. Ма қала ав торы газеті міз дің Шығыс 
Қазақ стан облысын дағы мен шік ті тілшісі Азамат 
Қасым �ңірдегі Қалжыр �зе нінің жай-күйін жа-
зып, судағы зиянды зат тар м�лшері 17 есе ге 
артқанын айтып да был қақты. «Қазір �зен де су 
емес, май ара  лас лай бат пақ ағып жатыр. Қал-

жыр дың Ертіске ба рып құятынын ес керсек, т�-
менде суын ішіп, ма лын суарып отыр ған халық 
пен �зенді мекендеген ба    лықтың жағдайы не 
болады? Бүгінде Ертіс пен Қал  жырда шортан, 
к�к  серкені қойып, май шабақ та та бы л май ды. 
+ншейінде жа ғажайда біреу ма ши насын жуа қал-
са, қар мақпен ба лық ау ласа, жетіп ке ле тін по-

лиция, экологтер қай  да қарап отыр?», – деп мәселе 
к� терген бо ла тын тіл шіміз.

Аталған мақалада «Хван С.А.», «Кош кин   баев 
Б.А.», «Бо шаев У.Т.», «Дуй сем баев А.У.», «Мады ма-
ров Х.Д.» жеке кәсіпкер лік тері заңсыз қазған ка рьер 
мен Қалжыр �зе нінің табиғи арна сын қал  пына 
келтіру жұмыстарын жүргізіп жатқан дық тан, су 
лай ланғаны жазылды. Жер гілікті тұр ғын  дар дың 
шуынан кейін об лыс тық Экология де парта мен ті 
ма ман дары рейд тік тексеріс жүр гізге ні мен ал па уыт 
биз нес мен дер алдында дәрмен сіз дік таныт қан. 

AIQYN газетінде жарияланған осы мақалаға 
бай ланысты Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев Экология, геология және таби ғи ресурстар 
министрлігі мен Шығыс Қазақстан облысының 
әкімдігіне аталған проблеманы егжей-тегжейлі 
тексеріп, кінәлілерді жауапкершілікке тарту 
тура лы тапсырма берді. Президент пәрменінен 
кейін арнайы комиссия құрылып, Күршім ау да-
нындағы Қалжыр және Күршім �зендерінің бо-
йын да жұмыс істеп жатқан кен �ндіруші ме ке ме-
лерді бір емес, бірнеше мәрте тексерген болатын. 

Айта кетейік, бұл оқиға қоғамда қызу тал қы-
ға түсіп, әлеуметтік желіде де біраз жазылды. 
Мәжіліс депутаттары Ерлан Саиров пен Мақсат 
Толықбай да Facebook парақшаларында видео 
жария лап, үн қосты. 

Осы кейстер Мем  лекет басшысының 
қоғамд ағы �зекті мәселелерге ық тият пен 

қарайтынын к�рсетеді. Қоғам тынысын сезінуде 
баспас�здің р�лінің ерекше екенін осыдан-ақ 
байқаймыз. Ал Президенттің басылымда жарық 
к�рген мақа лаларға тікелей үн қа тып, бастама 
к� тер гені газет ұжымының ме рейін тасытып, 
тіл  ші л ердің шабытына қанат бітір гендей болды.  
Га зет мерейтойы кезінде мұндай естеліктер ойға 
оралады екен. Еңбектің бағаланғанына сүй і-
несің. 

Ұлағат БЕКБОЛАТ

Құрметті AIQYN газетінің ұжымы!
Аса қамқор, ерекше мейірімді Алланың атымен бастаймын! 
<зімнің және Қазақстан мұсылмандары діни басқармасы атынан AIQYN газетінің 

ұжымын 20 жылдық мерейтойымен шын жүректен құттықтаймын. Ұжымға шығармашылық 
табыс, халықты ағарту ісіндегі жұмыстарыңызға береке тілеймін. 

Бүгінде AIQYN газеті қоғамдағы �зекті мәселелерге жан-жақты талдау жасаумен қатар 
дініміз бен дәстүрімізді дәріптейтін беделді басылымға айналды. Кез келген басылымды 
сенімді ақпарат к�зіне айналдыру – �те маңызды іс. AIQYN-ның бұл межені бағын-
дыруы – үлкен жетістіктің бірі деп атар едім. 

Алла Тағала Құранда «Хужурат» сүресінің 6-аятында: «Уа, мүміндер! Бұзық біреу хабар 
келтірсе, оны анықтаңдар. +йтпесе, білмей бір елге кесірлерің тиіп, істегендеріңе �кінесіңдер» 
деген. Қандай да ақпараттың анық-қанығына к�з жеткізу, басқа-басқа журналистер қауымы 
үшін қажет қадам.

Кешегі Алаш арыстары газет арқылы халықтың сауатын ашып, сауапты іске мұрындық 
болды. Сол тұлғаларымыздың қасиетті ісін жалғаған AIQYN газетінің ұжымына Алла разы 
болсын айтамын. Ізгі істеріңізге Жаратушы Иеміз жар болсын!

Наурызбай қажы ТАҒАНҰЛЫ,
Қазақстан мұсылмандары 

діни басқармасының т�рағасы, 
Бас мүфти

Çàìàíà æàðøûñû

@рине, жергілікті тұрғындар-
дың алаң дайтындай, дабыл қаға-
тындай ж�ні бар. Себебі Қалжыр 
– ауыл халқы суын күн делікті 
тұтынып, малын суғарып жүрген 
Күршім ауданындағы үлкен 
�зендердің бірі. @йгілі Марқак�л 
к�лінен жалғыз �зі ағып шығатын 
�зеннің бойында 10-ға жуық елді 
мекеннің халқы тіршілік етеді. 

СУДАҒЫ ЗИЯНДЫ ЗАТТАР 
МЛШЕРІ 17 ЕСЕГЕ АРТҚАН

Қоғамда қызу талқыланған нан 
кейін облыстық Экология депар-
таменті мамандары бірнеше рет 
оқиға орнына барып, рейдтік тек-
серіс жүргізген. ««Хван С.А.», 
«Кошкинбаев Б.А.», «Бошаев У. 
Т.», «Дуйсембаев а. у.», «Мадыма-
ров х. Д.» жеке кәсіпкерліктері 
заң сыз қазған карьер мен Қалжыр 
�зенінің табиғи арнасын қалпына 
келтіру жұмыстарын жүргізіп 
жатқан дықтан, су лайланған. 
Заңсыз жұмыстардан кейін кен 
іздеушілерге @кімшілік кодекстің 
332-бабына (мемлекеттiк эко-
логиялық сараптаманы мiндеттi 
түрде жүргізу туралы талаптарын 
орындамау) сәйкес, жалпы сомасы 
218 775 теңге айыппұл салынды. 
>зен ағысынан т�менірек «Қасе-
нов» жеке кәсіпкерлігі жер қой-
науын заңсыз пайда ланғаны анық-
талды. Оған қатысты жауапкер-
шілікке тартуға және бұзу шылық-
тарды болдырмауға арналған мате-
риалдар жиналып, уәкілетті орган-
дарға жіберілді. Айта кету керек, 
Қалжыр �зенінің жағасында ба-
лық тың қырылғаны және ластану-
дың к�зге к�рінетін фактілері 
анықталған жоқ. Аспаптық талда-
улар жүргізу үшін Қалжыр �зенінің 
әртүрлі нүктесінен (Алтай ағысы 
бойынша жоғары және Боран 

ағысы бойынша т�мен қарай) су 
сынамалары алынды. Талдау 
нәтижелері шыққан соң қосымша 
хабарлаймыз» деген болатын 
аталған департамент басшысының 
орынбасары Рауан Тұраров 
қыркүйек айының басында берген 
сұхбатында. Жақында, нақтырақ 
айтсақ, 14 қыркүйекте осы депар-
тамент, Ертіс бассейндік инспек-
циясы, балық шаруашылығы ин-
спекциясы, Күршім аудандық по-
лиция б�лімі мен БАҚ �кілдерінен 
құралған комиссия Қалжыр 
�зенінің жағдайымен тағы бір 
мәрте танысып қайтты. Осы ко-
миссия құрамында болған Эколо-
гия департаменті басшы сының 
орынбасары Рауан Тұраровтың 
айтуынша, қыркүйек айының 
басындағы судан алынған сынама 
қорытындысы �зендегі зиянды 
заттардың шекті  м�лшер ден 
аспағанын к�рсетіпті. Алайда 
�зеннің Қалжыр ауылынан �тер 
тұсындағы ластаушы заттар м�л-
шері 17 есеге артқаны анықталып-
ты. Осы жерде алтын шайған 
алматылық кәсіпкер Сергей Хван 
комиссия мүшелеріне «Кошкинба-
ев Б.А.», «Бошаев У. Т.», «Дуйсем-
баев а. у.», «Мадымаров х. Д.» жеке 
кәсіпкерліктерімен бірлесіп, ар-
тель құрғанын, биылғы жылдың 
мамыр айынан бастап алтын 
қазумен емес, барлау жұмыстарын 
жүргізумен айналысқандарын жет-
кізіп, тіпті жұмысты тиісті орган-
дардың келісімінсіз бастағандарын 
да жасырмапты. Осыған байланы-
сты Күршім аудандық №2 сотының 
шешімімен осы жылдың тамыз 
айының басында олардың қызметі 
тоқтатылып, лицензиясы алынып, 
17 қыркүйекке дейін �зен арнасын 
қалпына кел тіру, заңсыз карьерге 
рекуль тивация жұмыстарын жүр-

гізу міндеттеліпті. «Олар ға алтын-
ды қолмен шаюға рұқсат берілген, 
бірақ олар мұнда �ндірістік алтын-
ды �ндіруге арналған үлкен техни-
каларды алып келген. Алтын 
қазушылар �зеннің негізгі арнасын 
бұрып қана қоймай, табиғатқа 
орасан залал келтірген. Қаншама 
ағашты отап тастаған. Олар рекуль-
тивация жобасын жасау керек бо-
латын. Алайда олар мұны жасама-
ған. Қазір қалпына келтіру жұмыс-
тарын жүргізіп жатыр. Бірақ қол-
дарында құжаттары жоқ. Біз олар 
әуелі алтын шайғаннан кейінгі 
тұнып қалған зиянды ш�гінділерді 
тазалап барып қана суды жіберсін 
деген ұсыныс айттық. Алтын 
шайып, табиғатқа зиян келтірген 
азаматтар сол жерде болған 
ағаштарды қалпына келтіруі керек. 
Бұл үшін Күршім аудандық поли-
ция б�лімі бізге ұсыныс беруі қа-
жет, сонда біз «Бүлінген ағаштарды 
қалпына келтіру керек деген шешім 
шығарамыз», – дейді Р.Тұраров. 

«Хван С.А.» кәсіпкерлігіне об-
лыстық Кәсіпкерлік және индус-
триялық-инно вация лық даму 
басқармасынан 2021 жыл дың ма-
мыр айынан бастап Қалжыр �зені-
нің 65/55 шақырымдары ара-
лығында зерт теу жұмыстарын 
жүргізуге рұқсат лицензиясы 
берілгенін, алайда кәсіпкер заң  
талаптарын сақтамағанын Шығыс 

Қазақ стан облыстық Полиция де-
партаменті де растап отыр. «Рейд-
тік шаралар барысында компания 
тарапынан @кімшілік кодекстің 
360-бабы (Су қорғау аймақтарында 
және су объектілері белдеулерінде 
заңсыз құры лыс салу, сондай-ақ 
�зеннің табиғи арнасын заңсыз 
�згерту) және 463-бабы (Тиiстi 
тiркеусiз, рұқсатсыз немесе хабар-
лама жібер мей кәсіпкерлік немесе 
�зге де қыз мет пен айналысу, 
сондай-ақ әрекеттердi (операция-
ларды) жүзеге асыру) бойынша 
бұзушылықтар анықталды. Мате-
риалдар Күршім ауданының №2 
сотына жолданып, 28 маусымда сот 
қаулысымен «Хван С.А.» ЖШС 
кінәлі болып танылып, 131 265 
теңге сомасы к�лемінде айыппұл 
салынды» де лін ген департаменттің 
баспас�з қызметінің таратқан 
мәліметінде. 

ЖЕРГІЛІКТІ ТҰРҒЫНДАР:  
КЗ АЛДЫМЫЗДА ҚҰРЫП 

БАРА ЖАТҚАНЫ ЖАНҒА 
БАТАДЫ

Ал жергілікті тұрғындар бұл 
мәселені айта-айта шаршаған 
секілді. Жергілікті тұрғындар де-
мекші, олар алтын шаюшы лардың 
Қалжыр �зеніне ойына келгенін 
істеп жатқанын, �зен арнасын 
бұрып тастағанын �ткен жылы да 
видеоға түсіріп, жанайқайын жет-

кізген болатын. «Мынау Қалжыр-
дың бұрынғы орны. Алтын жуып 
жатыр. >зеннің орны бұрын Ка-
мАЗ тұрған жерде болған. Біз осы 
жердің адамдарымыз, жақсы біле-
міз. 2 жыл болды, осында келіп, 
заңсыз алтын қазып жатыр» деген 
болатын былтыр сол маңдағы ауыл 
тұрғын дары ның бірі. Осы шағым-
нан соң Экология департаментінің 
қызметкерлері жедел түрде оқиға 
орнына барып, �зеннен 2-3 
шақырым жерде орналасқан «ГРК 
МЛД» ЖШС-іне жоспардан тыс 
тексеру жүргізген еді. Сол кезде 
департамент мамандары Алтай 
ауылынан 5 шақырым жердегі �зен 
ағысынан жоғары жерде техника-
ны қолда нып, рекультивациялық 
жұмыстарды жүр гіз ген пайдалану-
шылардың қалдырған ізін анық-
тағанын айтқан-ды. Демек, Күршім 
ауданында алтынды заңсыз қазу 
соңғы бір-екі жыл к�лемінде емес, 
одан бұрыны рақ басталған секілді. 
Мұны осы жақтың тұрғындары да 
растайды. «Біздің білгеніміз – 
соңғы екі-үш жылдың жүзі ғой. 
Алтынды оған дейін де қазған 
дейді. Қазғанда да қалай болса, 
солай қазған дейді. Кейін халық 
шулады, бірақ бәрінің аузын жауып 
тастады. Бұл – Қалжырдың басына 
т�нген үлкен қасірет. Айттың не, 
айтпадың не? Сіздер жазғанмен 
е ш т е ң е  � з г е р м е й д і .  
Был    тыр мұны, КамАЗ-ды Қалжыр-
дың ортасына қойып, алтынды 
шайып жатқанын осы жақтың бір 
жігіті жақсылап видеоға түсірген. 
Одан артық қандай дәлел керек?», 
– деді Қалжыр ауылының бір 
тұрғыны. Бірақ атын жазбауымды 
�тінді. Мектепте жұмыс істейтінін 
айтты. «Атымды жазбай-ақ қой. 
Былтыр журналистерді шақырам 
деп бәлеге қалғанмын. Ішкі саясат 
б � л і м і  с о ң ы м а  т ү с і п ,  ә р е ң 
қойдырғанмын. С�й леуге, бірдеңе 
айтуға қорқамыз. Бірінің баласы 
бар, бірінің анасы бар.  Қалжырдың 
жағдайын жалғыз Күршім емес, 
бүкіл ел біліп отыр ғой. >ткенде су 
лайланғанда сұмдық лайланды. 
Қолыңа ұстасаң, кәдімгідей иісі 
білінді. Қазір сол лайланған су 

Ертіске құйып жатыр. Қалжырдың 
бас жағындағы Қызыл ащы деген 
жерде алтын шайып жатыр. Қазір 
суда балық жоқ. Бұрын Қалжырдан 
су тасып ішуші едік. Қазір оны да 
қойдық. Бұл Қалжыр ең таза �зен 
еді. >йткені оған сайлардан 60-70 
бұлақ құйылады. М�п-м�лдір, 
түбінен тас к�рініп жататын. К�з 
алдымызда құрып бара жатқаны 
жанға батады», – дейді атын айтуға 
жасқанған ауыл тұрғыны. 

Қалжыр �зеніндегі жағдай ау-
дан, облыс тұрғындарын ғана емес, 
Парламент Мәжілісі депутаттарын 
да алаңдатып отыр. «Бұл мәселені 
Күршім ауданы жұртшылығы 
к�тергеніне 2-3 жыл болды. 
Қайталанбас экожүйесі қыл үстінде 
тұр. Қалжыр мен Күршім �зендері 
еліміздегі керемет, әсем таулы 
�зендер. Облыстың басшылығы 
бұл проблеманы елеп отырған жоқ. 
Азамат тардың айтуынша, құқық 
қорғау органдары да бұл мәселеге 
�те селқос қарайды. Бүйте берсек, 
Қазақстандағы бірегей екі �зеннің 
флорасы мен фаунасынан айыры-
лып қалу қаупі бар. Бас прокурату-
ра мен Экология министрлігінен 
бірлескен топ жіберуін талап ететін 
боламын. Жергілікті жердегі мем-
лекеттік органдар, құқық қорғау 
органдары �те селқос, немқұрай-
дылық, салақтық танытып отыр» 
деп жазды �зінің Facebook-тегі 
парақшасында белгілі саясатта-
нушы, Парламент Мәжі лісі нің 
депутаты Ерлан Сайыров. 

Белгілі журналист Мақсат 
Толықбай да �зінің әлеуметтік 
желідегі парақшасында Қалжыр 
�зенінің қазіргі аянышты жағ-
дайын бейнелеген 8 минуттық ви-
део жариялады.

Түйін:
«Жағдай бұдан әрі ушықпай 

тұрғанда, Қалжыр 9зенінде алтын 
шаю жұмыстары тоқтатылсын. Ел 
басындағы азаматтарға ай тар тіле-
гіміз – осы», – дейді Күршім ауданы-
ның тұрғындары.

Ел тілегі ескерусіз қалмайды деп 
сенеміз.

Азамат ҚАСЫМ,
Шығыс Қазақстан облысы
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«�азір �зенде су емес, май ара лас лай батпа� а�ып жатыр. 
�ал жыр ды Ертіске барып ��я ты нын ескерсек, т�менде суын 
ішіп, малын суарып отыр�ан халы� пен �зенді мекендеген 
балы�ты жа� дайы не болады? Б�гінде Ертіс пен �алжырда 
шортан, к�ксеркені �ойып, май шаба� та табылмайды. %н-
шейінде жа �ажайда біреу машинасын жуа �алса, �ар ма�пен 
балы� ау ласа, жетіп келетін по лиция, экологтер �ай да �а рап 
отыр? «(зенні осындай халге т�суі  алтын �азумен байла- 
нысты», – дейді білетіндер.

ПРЕЗИДЕНТ 
НАЗАРЫНДАҒЫ
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AIQYN жастардың 
жүрегінен орын алды. 
20 жылдық тарихында 
басылым беттерінде 
жастардың көптеген 
өзекті мәселесі 
көтерілді, білім мен 
ғылым, мәдениет пен 
спорт және басқа да 
салалардағы дарынды 
жастардың жетістігі 
арнайы айдарлармен 
оқырманға ұсынылып 
келеді.  Төл газетіміздің 
мерейтойы қарсаңында 
қазіргі жастар мен тағы 
да олардың көкейінде 
жүрген мәселелері, бүгіні 
мен болашағы жайлы 
AIQYN-ды 2008-
2019 жылдары басқарған 
публицист, қоғам 
қайраткері Нұртөре 
Жүсіппен сұхбат өрбіттік.

ОҚЫРМАНСЫЗ ГАЗЕТ  ОҚЫРМАНСЫЗ ГАЗЕТ  
ОРМАНСЫЗОРМАНСЫЗ
АЛҚАП АЛҚАП 
СЕКІЛДІСЕКІЛДІ

Нұртөре ЖҮСІП,
Парламент Сенатының депутаты:

– AIQYN негізінен жастардың жүре -
гінен орын алған басылым деуге б о лады. 
Сіз бірнеше жыл осы газетте бас  шы лық 
қызметте болдыңыз. Жастарға қатысты 
к�п    теген �зекті мәселені к�тер діңіздер. 
Бү  гінгі жас толқынды не тол ғандырады?

– Президентіміз Қасым-Жомарт 
Тоқаев VIII шақырылған Парламенттің 
бірінші сессиясында �кілді билік тар-
мағына жас саясаткерлердің жаңа буы-
ны келіп жатқанын атап �тті. Олар қо-
ғамда жаңа құндылықтардың кеңінен 
дәріп   телуіне әсер етуге тиіс. Соңғы 
жыл   дары жастарды мемлекеттік басқару 
саласына жұмылдыру және олардың 
азаматтық әлеуетін арттыру үшін бір-
қатар жоба қолға алынып, тиісті заңға 
түзету енгізілді. Сенат жанында заң жо-
баларын сараптауға және Пар ламент 
функцияларын іске асыруға жас сарап-
шыларды тартуға арналған қоғамдық 
жобалар қолға алынған. Солардың қата-
рында Сенат жанындағы Жас сарап-
шылар клубы мен Талдау мектебі де бар.

Ресми деректерге сүйенсек, елімізде 
5,7 миллионнан астам жас адам бар. 

– Республикада жастар мәселесімен 
айналысатын ұйым к�п. $збекстан сондай 
ұйымдардың бәрін біріктіріп, $збекстан 
Жастар одағы деген құрылым құрған. Біз-
ге де солай жасауға болмай ма?

– Елімізде жастар ісімен айна  лы са-
тын ұйым да, бірлестік те, орталық та аз 
емес. Бірақ нәтижелі жұмыс шама лы. 
Жастар ісін үйлестіру, ұйымдастыру, бағ-
дарлау ісімен тұрақты айналысу үшін 
0збекстан тәжірибесін зерттеп к�рген 
артық болмас.

– Жақында демография мәселесіне 
қатысты Үкімет сағатын �ткіздіңіздер. 
Бұл – �те �зекті мәселе. К�ші-қонға қа-
тыс ты сауал қояйын. Мықты мамандар 
тізбе сін жасап, шетелдерден алдырту 
к�зде  леді. Неге осыны оңтүстік �ңір жас-
           тарынан жасамасқа? 

– Жастарға не қажет? Бірінші ке-
зекте баспана, жұмыс, әлеуметтік жағ-
 д ай. Баспанасы мен жұмысы болса �з 
жағдайын жасап алады. Осы мәселеге 
кешенді к�зқарас жетіспей тұр. «Еңбек», 
«Серпін», «Жас кәсіпкер», «Жас пат-
риот» бағдарламалары бар. Солардың 
орындалу барысына терең талдау жа  -
салды ма? «Еңбек» бағдарламасына 
5 жылда 695 миллиард қаржы жұмсалған. 
Нәтиже қайда? Жыл сайын жас маман-
дардың 30 пайызы жұмыссыздар қата -
рына қосылады. Неге? 2022 жылы Ұлт -
тық қордан кәсіпкерлікті  дамыту 
ж�   нін     дегі ұлттық жобаны іске асыру 
шеңберінде түлектерге арналған «Жас -
тар практикасы», «Қоғамдық жұмыс -
тар», «Бірінші жұмыс орны», «Ұрпақтар 
шарты» жобаларын іске асыруға және 
жас кәсіпкерлер мен әлеуметтік осал 
топтардың азаматтарына гранттар бе-
руге 69,2 млрд теңге бағытталған болса, 
оның 6,9 млрд теңгесі игерілмегені 
анықталды.

– «Жер аманаты» деген бар. Пәлен 
гектар мемлекетке қайтарылды дейміз. 

Қайтарылған жерлерді қолынан іс келетін 
жастарға неге бермеске?

– Бұл мәселеде ашықтық керек. 
Мемлекетке қайтарылған жерлер элек-
  т  ронды базада ашық к�рсетіліп, соны 
әділ б�лудің механизмдері жасалуға тиіс. 
Сізге бір нәрсені айтайын. Жоғары 
аудиторлық палата «Жас кәсіпкерлерге 
жаңа бизнес-идеяларды іске асыруға 
гранттар беру» және «Халықтың әлеу-
меттік осал топтарынан шыққан аза-
маттарға гранттар беру» іс-шаралары бо-
йынша к�рсеткіштерді игеру және оларға 
қол жеткізу дәрежесін бағалау мүмкін 
емес деп отыр. Қол жеткізетін нәтижені 
к�ру мүмкін болмаса, ол жұ  мыстарды 
қалай жүргізіп отырмыз? Сондай-ақ 
грант алған тұлғалар санында және сан-
дық к�рсеткіштерге қол жет кізуді баға-
лауда деректердің сәйкес сіздігі бар. Тә-
уелсіз ұйымдардың сауал намаларына 
сәйкес, жоғары білім дипломы бар қазақ-
стандық жастардың 40 пайыздан астамы 
мамандығы бо  йынша жұмыс істемейді, 
түлектердің 30 пайыздан аста мы бірден 
жұмыс таба алмайды деген дерек те бар. 
Бұлардың ішінде мемле кеттік тапсы  -
рыспен оқы ғандары да жетерлік. Осының 
бәрі бізді ойлантуға тиіс.

– Қазақстан суицид деректері бо-
йынша, әлемде үшінші орында және 
Орталық Азия елдері арасында к�шбасшы 
орында. Осының себебіне үңілдіңіздер ме?

– Жыл сайын мемлекеттік тапсырыс 
шеңберінде миллиондаған қаржы про -
филактикаға б�лінеді. Сонда да суи цид 
азаймай тұр. Неге? Психоло гиялық, құ-
қықтық к�мек қаншалықты? Мұндай 
тосын әрекетке ықпал ететін фактор-
лар – тұрақты жұмыстың, ақша   ның, 
баспананың болмауы, маза сыздық, деп-
рес сия, адамдық қарым-қатынас пен 
отбасындағы проблемалар. Бұдан б�лек, 
шамамен 350 мың адам құмар ойын, 
лудоманиядан зардап шегуде және 

– Елімізде 1 384 елді мекенде мектеп 
жоқ. Оқу-ағарту министрлігінің дерегі 
бойынша, 34 644 оқушы �зге елді мекен-
дерден қатынап, білім алып жүр екен. 
ХХІ ғасырда осындай жағдайда жүргеніміз 
дұрыс па?

– Ведомство мәліметі бойынша, 
2022-2023 оқу жылының басында 
1 384 ауыл дық елді мекенде мектеп жоқ 
болған. Бұл ауылдарда мектеп жасын-
дағы 34 644 бала тұрады. Оларға мем-
лекет тарапынан тасымалдау қызметі 
ұ й ы м д а с т ы р ы л ғ а н .  О с ы л а й ш а , 
31 741 ба  ла (91,6%) күнделікті қатынап 
оқыса, 2 903 бала (8,4 пайыз) апта сайын 
қатынап оқиды. Оларды тасымалдауға 
1 013 автобус б�лінген. «Балалар жылы 
аясында Оқу-ағарту министрлігі жер-
гілікті атқарушы органдармен бірлесіп, 
2022 жылы ауыл мектептерінің автобус 
паркін (515 автобус) жаңарту жобасын 
іске қосты. Бүгінде �ңірлерге 200-ден 
астам автобус жеткізілген к�рінеді. 
Жағдай біртіндеп реттелетін болар деп 
ойлаймын.

– Президент спорттық және шығар-
машылық әлеуетін дамытуды ұсынды. 
Мемлекеттік тапсырыс арқылы тегін 
үйірмеге баруға тиіс орта мектепте оқитын 
3,6 млн баланың 9,8 пайызды ғана қам-
тылған. Ауылдық жердегі жағдай белгілі. 
Жергілікті әкімдіктер 82,0 млрд теңгені 
кәсіби спорт клубтарын қаржы ландыруға 
жұмсайды. Бұл қалай?

– Мемлекет басшысы бұқаралық 
спортты дамыту туралы нақты тапсырма 
берді. Нақты жағдай қалай? Қазір жалпы 
Мемлекеттік спорттық тапсырысты 
64 спорт тың түрі бойынша қаржы лан-
дыру жүргізілуде. Егер осы тізімге үңілер 
болсақ, оның ішінде балалардың дені 
сау болып қалыптасуына емес, керісінше 
баланың денсаулығына зиян келтіретін 
спорт түрлері к�п. Салалық министр-
ліктің спорт түрлері бойынша баланың 
жас шамасы белгіленген бұйрығы бар. 
Бірақ осы тізілімде балалардың бұғанасы 
бекіп, қабырғасының қатаю кезеңдері 
мүлде ескерілмеген. Мәселен, ауыр 
атле  тикамен (штанга) айналысуға 8 жас-
тан бастап, бокс секілді басқа за қым 
келтіретін спорт түрлерімен 10 жас  тан 
айналысуға рұқсат етіледі. Бұл бұй рық қа 
Денсаулық сақтау министрлігі қалай 
келісім бергеніне таңымыз бар. Осы 
бұйрықтың талаптарын мүлдем сақта  -
майтын жекеменшік спорт клуб тары �те 
к�п. «Балам �зін-�зі қорғай тын болсын» 
деген тілектегі ата-аналар бар шы лық. 
Бұл дұрыс ниет шығар. Бірақ б ізге 
ұрдажық, тек білек күшіне сенетін емес, 
дені сау, басы істейтін, білімді, ақылды 
ұрпақ керек. Ұлттың рухынан күшті 
нәрсе жоқ! Соны ескер сек деймін.

– Білім жағынан жылт еткен жаңа-
лыққа қуанамыз. Қазақ баласы қай нәрсе-
ге де қабілетті. Бір сұхбатыңызда «Жарып 
шығатын жерді іздеу керек» деген екенсіз. 
Қай жерден «жарып» шыға аламыз?

– Ұлтымыздың ілім-білімге деген 
ұмтылысы ерекше. Қазіргі жас ұрпақ 
технологиялық жетістіктерді игеруде 
талай талпыныс жасап жатыр. Мәселен, 
Үндістандағы робототехника жары-
сында Қазақстан оқушылары жоғары үш 
марапатқа ие болды. Үндістанның Пуна 
қаласында �ткен FIRST Tech challenge 
India Championship 2023 робототехника 
жарысына 5 елден 70 команда жиналған 
екен. Қазақстан, Үндістан, Израиль, 
Ресей және Румыния мемлекеттерінің 
оқушылары арасынан үздіктер анық-
талды. Осы робототехника жарысында 
Қазақстан атынан Алматы қаласының 
№81 мамандандырылған мектеп оқу-

шылары USTEM Robotics қоғамдық 
қорының хабарлауынша, екі күндік жа-
рыстың қорытындысы бойынша іріктеу 
матчтарында жеңіліссіз �нер к�рсетіп, 
жоғары үш марапатқа ие болғаны туралы 
ақпаратты ұшыраттым. Балалар Из  -
раиль  дің ең мықты командасын жеңіп 
шықты. Yлемдік аренаға алғаш рет 
шық        қан команда үшін бұл үлкен же-
тістік. 

Қазақстанда Байқоңыр кешені тұр. 
Бізге ғарыш саласын игерудің, осы 
салада ізденістер жасаудың мүмкін  -
діктері бар. «Жарып» шығатын жердің 
бірі – осы сала. 

– Сенатта аштық тақырыбына қа  -
тысты жеті томдық еңбекті жинақтауға 
үлес қостыңыз. Ұлт қасіреті ретінде жас 
ұрпақ санасына сіңіру мақсатында 1 ми-
нут үнсіздік жариялап, еске алу, тағзым 
ету туралы ұсыныс жасаған едіңіз. Осын-
шалық қиын нәрсе ме осы?

– Жеті томға тағы үш том қосылады. 
Осылайша, біз аштық тақырыбына 
қатысты 10 томдық жинақ әзірлеп, та-
қырыпты бір тиянақтап қоймақ шы-
мыз. «Қазақстан Республика  сын дағы 
мере келік күндердің тізбесіне сәйкес 
кезінде 31 мамыр күні – Саяси қуғын-
сүргін және ашаршылық құр бандарын 
еске алу күні» болып белгі ленгенін 
білесіз. Осы атаулы күн аясында рес-
публика бо    йын   ша еске алу шаралары 
мен экскур           сиялар ұйым дастырылып, 
телеарналарда Алаш қайраткерлерінің 
мұрасы дәріп        теледі. Ақпараттық жұмыс 
аясында мем  ле        кет  тік телеарналарда 
тақырыптық сериал    дар мен деректі 
фильмдер к�р   сетіледі. Мәдениет және 
спорт министр   лігі «Cая  си қуғын-сүргін 
құрбандарын то  лық ақтау ж�ніндегі 
мемлекеттік комиссия  ның мате риал-
дары» архивтік жинағын басып шы  -
ғарды. Сонымен қатар Алаш қай рат-
керлерінің мұрасын жастары   мызға 
жеткізу мақсатында 2023 жылы жалпы 
білім беру мектеп терінде арнайы сынып 
сағаттары �ткі   зілді. Осындай ша ралар 
жоғары және орта арнаулы оқу орын -
дарында жоспар   ланғаны құптар лық. 
Реті келгенде бүкіл ел болып, 1 ми нут 
үнсіздікпен Тағзым ету шарасын �ткі-
зуге болатын шығар деп үміттенемін.

– Жақында Қазақстан халқы Ас-
самблеясының құрылған күні, Алғыс айту 
шаралары �тті. Сіз ел бірлігін нығайту 
тура  лы «Айқында» талай мақала жазды-
ңыз. Осы тарапта тыңнан тағы не ұсынар 
едіңіз?

– Бір ұсынысты айтып жүрмін. Басқа 
ұлт пен ұлыс �кілдерінің Қазаққа деген 
құрметі мен ықыласын тек ДYМ арқылы 
қалыптастыруға болады! Қазақ халқы 
зұлмат жылдары да, оның арғы және 
бергі кезеңдерінде елімізге қуғын-сүргін 
тақсыретімен келген �зге ұлт �кілдеріне 
дастарқанындағы бір үзім нанды б�ліп 
бергені белгілі.

0скеменде Парламент Мәжілісі мен 
барлық деңгейдегі мәслихат депу тат-
тарын сайлауға барған тұрғындарға бір 
тонна бауырсақ таратылды. Наурыз 
мерекесімен қатар келген саяси науқан 
барысында қаладағы бірқатар сайлау 
учаскесінде мерекелік дастарқан жайыл-
ған. Таңнан дауыс беруге асыққан 
сайлау     шылар ұлттық киім киіп, елге үлгі 
к�рсеткен. Тұрғындарға бауырсақ тара-
тып, мерекелік дастарқан жасау �те 
керемет идея. Еліміз үшін осындай ай-
тулы күнде де біздің дәстүрлеріміз ұмыт 
қалмайтыны анық.

– Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
Қазақстаннан шыққан танымал тұлға -
ларды ұлтына қарамастан, шетелде қазақ 
деп атайтынын атап �тті. Осы пікірді 
қуат   тайсыз ба?

– Бәріміз – қазақпыз! Мемлекет бас-
 шысы «Даңқты отандастарымызды, 
спорт     шыларымызды, мәдениет қайрат -
керлерімізді, ғалымдарымыз бен сту -
дент    терімізді, кәсіпкерлерімізді шыққан 
тегіне қарамастан, шетелде үнемі қазақ-
 тар деп атайды. Бұл – табиғи құбылыс. 
Солай болуға тиіс. Біздің қоғам – ортақ 
идеалдар мен құнды    лықтар біріктірген 
еркін әрі жауапкершілігі мол азаматтар-
дың одағы. Бұл – жалпыұлттық бірегей-
  лігіміздің тағы бір жарқын к�рінісі. 
Сон дықтан бүгінде азаматтарымыздың 
барлығы �здерін үлкен әрі біртұтас қазақ 
отбасының, шын мәнінде қазақ ұлты-
ның мүшесі сезінеді», – деді. Ел ортақ. 
Мүдде де ортақ болуға тиіс. 

– AIQYN-ның ұжымы мен оқыр -
мандарына не тілейсіз?

– AIQYN-да 12 жыл қызмет атқа рып-
пын. Мазмұнды да мағыналы жыл дар. 
Міне, т�л газетіміз 20 жылдық ме рей-
тойына жетті. Кезінде газеттің шы             ғуы    на 
күмәнмен қарағандар болды. AIQYN 
Қазақстанның ақпарат кеңісті гінде �з 
орнын тапқан басылым. Газет ұжымы – 
ынтымағы жарасқан, таза шы ғармашыл 
орта. Бәсекеге жіберсе қай бәйгенің де 
алдынан келер қабілеті үлкен. Оқыр-
мансыз газет ормансыз алқап секілді ғой. 
Қандай жағдайда да AIQYN-ды жан серік 
еткен оқыр ман   дарыңыздың қатары 
сире месін! AIQYN-дықтар үлкен асу -
ларды ала берсін! Қазақ қа қорған басы-
лым болсын!

– Dңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан Наурызбек САРША

олардың к�пшілігі жас �спірім. Бүгінде 
психоактивті заттарды қолдану салда -
р ы н а н  9 0  6 0 8  а д а м  а л к о г о л ь г е , 
18 243 адам есірткіге тәуелді, оның 
11 456-сы – 18-35 жас аралығындағы 
азаматтар.

Қазақстанда синтетикалық жаңа 
психоактивті есірткі заттарына тәуелді 
адамдар санының �скені байқалды. Рес-
ми статистикалық деректерге сай, Қа-
зақ    станда психоактивті заттарды қолда-
  ну салдарынан 108 851 адам, оның 
ішін    де алкогольге тәуелділігі  бар 
90 608 адам, есірткіге тәуелділігі бар 
18 243 адам динамикалық бақылауда 
тұрады. 1 498 әйел мен 97 кәмелетке 
толмаған бала есірткіге тәуелді.

Синтетикалық жаңа психоактивті 
есірткі заттарына тәуелді адамдар са-
нының �су тенденциясы байқалады. Іс-
шараларды іске асыру нәтижесінде ұзақ 
ремиссиямен динамикалық бақы лаудан 
алынған адамдардың үлесін 15 пайыздан 
15,4 пайызға дейін ұлғайту, Медици   -
налық-әлеуметтік оңалту б�лім  ше -
лерінің санын 11-ден 20-ға дейін арт  -
тыру жолымен нашақор адамдарға 
медициналық-әлеуметтік к�мектің қол-
жетімділігін кеңейту, апиындық аго-
нистері бар қолдаушы терапиямен ап-
иынға тәуелді пациенттерді қамтуды 
370-тен 500 адамға дейін ұлғайту бол-
жанып отыр.

Парламент «Мемлекеттiк жастар сая-
саты туралы» заңға елеулі толық тырулар 
енгізді. Мемлекеттік жастар саясаты 
және әлеуметтік қамсыздандыру мәсе-
лелері бойынша 1 кодекске, 12 заңға 
тиісті �згерістер мен толық тырулар жа-
салды. Жастардың жасы 35-ке ұлғайды. 
Осыған байланысты Салалық министр-
лік NEET санатындағы жастардың нақ-
ты картасын жасау (олардың нақты жас 
м�лшері, әлеуметтік статусы, ген дерлік 
б�лінісі және тағы басқа) бо йынша 
әлемдік тәжірибені пайдаланып, жаңа 
методологиялық әдістерді енгі зетінін 
айтқан болатын. Қазір NEET жастардың 
саны біршама �сіп отыр. Бір реттік 
гранттар беру, жастар прак   тикаларын 
ұйымдастыру, бос жұмыс орындары 
жәрмеңкелерін �ткізу сияқты шаралар 
жүзеге асырылып жатыр. Қазір Қазақ-
стан жастары елдегі жұмыс күшінің 
шамамен 40 пайызын құрайды.

– Осы жастарға не керек? Білім бе? 
Бизнес пе? Дағды ма?

– Ең алдымен терең білім мен мықты 
тәрбие керек. Кәсіби дағды да артық 
болмайды. Құқықтық сауаттылық. Бі-
ліктілік. Бәсекеге қабілеттілік. Заң жас-
тарға жол ашу үшін жасалды. Елі  мізде 
азаматтарға сапалы жоғарғы білім беру, 
техникалық және кәсіптік дағды ларды 
оқытып-үйрету, оларды әлеу  меттендіру 
және жұмыспен қамту шара лары бүгінгі 
күннің талаптарына толық жауап бермей 
отыр. Саясатқа, эконо  микаға жас тол   -
қын келуі керек. Прези денттің к�з деп 
отырғаны осы. Осы жас тардың бойында 
мемлекет   шілдік к�з     қарас, азаматтық 
ұстаным орнығуы тиіс. Елімізде 200-ден 
астам жастар ресурс орталығы бар. Жас-
тарды не тол ғандырады? Осыны �зек -
тендіру керек-ақ. Yр �ңірден жастар 
арасындағы идеяларды электронды түр-
 де жинақтап, сосын оның бәрін жүйе -
леп, Үкіметке ұсынса! 
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БОЛМЫСЫ БОЛМЫСЫ 
БӨЛЕКБӨЛЕК

(Басы 1-бетте)

Ең қызығы, бұрын-соңды болмаған 
осы бір айрықша жобаны к�гілдір экран 
ар   қылы ел-жұртқа танымал теле жур на-
лис тер қолға алды. �зге қатарластары 
бұ ларға әдепкіде күмәнмен қарағаны да 
рас. Бұлай болуы негізсіз емес-ті. Себебі 
га зетте жұмыс істеген адам телевизияға 
аз ды-к�пті дайындықпен барады. �йткені 
жа зылған дүниені тігісін жатқызып ре-
дакциялайтын шеберлік мектебінен �тіп 
келеді. Енді оған тек студияның тіршілігіне 
т� селу, микрофон ұстауға бейімделу, 
ұжым дық жұмысқа үйрену ғана қалады. 
Ал телеарнадан келіп, газет жұмысына 
же гілу – қиынның қиыны. �йткені ба сы-
лымның кез келген қызметкері мәтінді 
мән ді етіп жазуға, авторлардың мақа ла-
ларын тап-тұйнақтай етіп әзірлеуге ма-
шық танған. Сондықтан мұндай майталман 
мамандарға бірдеңе үйрету үшін жазу 
�нерінде �зіңнің де мойының озық болуы 
керек. 

Жоқ, талабы таудай тележурналистер 
га зеттің шаруасын дүрілдетіп әкетті. Тіпті, 
қам шы салдырмады. Аз ғана уақыттың 
ішін де сүттей ұйыған ұйымшыл ұжымды 
қа лыптастырды. Қай-қайсысы да ұйым-
дастырушылық жағынан шашасына шаң 
жұқтырмайтын болып шықты. 

Ерлан Бекхожин, Сайын Есмағи, Се-
рік Жанболат... Үшеуін де жақсы білетін 
едім. Ерланмен қатар оқыдық. «Хабар» 
агент тігінде бірге қызмет істедік. Серік 
Жан болатпен де студент кезімізден жақсы 
араласамыз. Екі ғасырдың тоғысында 
«Жеті күн» бағдарламасының тізгінін осы 
Секеңнің қолынан алдық. Сырттай бір-
бірімізге тілеулестік танытып жүретін 
Сайын Есмағидың да жаттығы жоқ-ты. 
Осы үш тележурналистің ортасында «Жас 
Алашта» және басқа басылымдарда 
қызмет істеп, баспаханада талай рет 
кезекші болып, қорғасын әріптің уын 
жұтқан бір кәнігі газетші бар-ды. Ол – 
«Айқынның» бас редакторының орын-
басары 4ділбек Қаба. Басылымның ба-
ғытын түзеп, озық идеялар ұсынып, шы-
ғар машылық орта қалыптастыруға 4ділб-
ектің к�п еңбек сіңір генін айтуды парыз 
санаймыз. Бас пас�з нарығына еркін кір-
ген екі газет жұ мыстың к�рігін қыз   дырып 
жатты. Бірақ ұзамай бұл жігіттермен бірге 
қызметтес бо лып, жаңа жобаны жүзеге 
асыруға бірге атсалысамыз деген ой ба-
сымызға келе қоймапты. 

Алдымен «Айқын» газеті сұхбатқа ша-
қырды. Бұл кезде мен Мәдениет министр-
лігі Тілдерді дамыту департаментінің 
директоры едім. Сұхбатты басылымның 
бас редакторының орынбасары Талғат 
Батырхан алды. Қызық әрі тосын формат. 
Бірінші және екінші беттерге суретіңді 
жариялайды. Оны сұхбатшыға ілесе келген 
фототілші Советбек Мағзұмов қайта-
қайта түсірген жиырма шақты кадрдың 
ішінен іріктейді. Тақырыпты да �з с�зіңнен 
ойып алып, сала құлаш етіп қояды. 2004 
жылғы 22 мамырда жарық к�рген біздің 
сұхбаттың тақырыбы да солай болды. «Тіл 
игеру тың игеруден әлдеқайда ауыр болып 
тұрғаны рас» деп айғайлап тұрды. 

Мемлекеттік қызметтегі басқа қыз-
жігіттерге қарағанда әріптестері-

міз дің бізге бүйрек бұрыңқырап тұратыны 
анық еді. Мамандығы журналист ше неу-
нікті қай ақпарат құралының �кілі сыртқа 
теп пек? «Айқын» да сол жолы осындай 
ұстаныммен келді-ау деймін. �здері ре-
дак цияның газет репортерлеріне арналған, 
бүйірінде басылымның атауы жазылған 
жеңіл к�лігімен жүреді. Журналисі де, фо-
тотіл шісі де соған мінеді. Бұл к�лік к�шеде 
жай жүрмейді, жаңа тұрпатты басылымды 
жаңа астананың жұртына жарнамалай жү-
ре ді. «Айқынның» қызыл ала жазуы бар 
қоңыр машинасымен бірге жаңалықтың 
ле бі кетіп бара жатады... 

«Шығысым батыс боп кетті» деп ұлы 
Абай айтқандай, соның бәрінен телеар на-
ны газетке айырбастаған жігіттердің ерек-
ше екпіні байқалып тұрар еді. 

 

«ЖҮРЕКТІҢ К
ЗІ»
 АШЫЛСА...

	з шоғына маздаған,
	з әнінен жазбаған.

	р мінезді болған соң,
	ртене де жаздаған!

(Журналистік фольклордан)

Қысқасы, телевизия к�рген тегеурінді 
жі гіттердің осал газет шығармайтыны бір-
ден-ақ белгілі болды... Бәрі де жас күнінде 
ма қала жазуды газеттен бастаған-ды. Та-
лай жыл қалың к�рерменнің ықыласына 
б� ленген олар енді ойлы оқырманға орал-
ды. Байыптап қарасақ, телевизияда қыз-
мет істеген мамандардың басылымға ке-
луі н ен біраз жақсылық күтуге болатын 
сияқ ты. Телеарнаның тамырына қан жү-
гір  тетін тапқырлық пен жеделдік, ұтқыр-
лық пен ұйымдастырушылық баспас�зге 
де ауадай қажет. Жаңа газеттер осы жағы-
нан ұтты деп ойлаймыз. 

Тікелей эфирде бақсыдай ойнаған 
жі герлі журналистер баспас�здің 

бас тан асатын шаруасына тез бейімделді 
де кетті. Біз бұларға сырттай қызыға қара-
дық. 4сіресе, «Айқынның» алғашқы бас 
ре дакторы Серікке сүйсінетін едік. Ол 
әуел ден жақсы команда жасақтады. Не-
гізінен, шеберлікке шыңдалу мектебі 
тәуір леу «Жас Алаштың» сайыпқыран 
сар баздарын жұмысқа шақырды. Бірлігі 
бе рік, тірлігі тату берекелі ұжым қалып-
тас тырды. Басқару стилі еркін болды. �зі 
үнемі солардың ортасында жүрді. Отқа да, 
су ға бірге түсті. Редакциясы отқа оранғанда 
да әріптестерімен бірге болды. Қыз мет-
керлері Серікті т�бесіне к�терді. Бұл жа-
ғынан алғанда Секеңді баспас�з тари хын-
дағы нағыз демократ бас редактордың бірі 
деуге болатын шығар. Сонда да қаламы 
құт ты қыз-жігіттер «балапан басына, тұ-
рым тай тұсына» деп ауа жайылып кетпейді. 
Басшының барлық тапсырмасы шетінен 
же дел орындалып жатады. Мен бұған осы 

ба сылымдарды басқаратын құрылтайшы 
ком панияның қызметкері ретінде бір 
жыл ға жуық жұмыстас болған кезімде ай-
қын к�з жеткіздім. Біз т�рт аяғын тең 
бас қан газетке барып, оның бастаған ісін 
жалғастырдық.  

Бір күні «Литер media» ЖШС бас ди-
рек торы Ерлан Бекхожин хабар айтыпты. 
Тіл дестік, пікірлестік, келістік. «Литер 
media»-ның атқарушы директоры болып 
тағайындалдым. Серіктестіктің бас кең-
сесі, екі басылымның редакциясы, осы 
құ  рамға кіретін «Бухгалтер бюллетені» 
газетінің редакциясы Алматыда еді. Ал 
се ріктестікке қарасты «Қазақстан темір-
жол шысы» газеті, «Айқын» мен «Литердің» 
мен шікті тілшілер тобы елордада қоныс 
теп  кен-ді. Астана бюросын бас дирек тор-
дың орынбасары Сайын Есмағи басқара-
ды. Ол газет қызметкерлерінің қажетті 

жат қан газеттерді жұрт атауын қарамай-ақ 
біле тін дәрежеге жеткен. Макетінің ұлы 
жо басын аса білікті халықаралық дең гей-
дегі медиадизайнерлер сызып, үлгісін 
қа лыптап қойған. Енді тек сол �лшемге 
сал да, газетті мың құлпыртып, тоқсан 
түр   лендіріп шығара бер. Мақаланың к�-
лемі бір-ақ тұтам. Компьютердің пер не-
тақ тасына үңілесің де, лездің арасында 
оң қай асықтай шиырасың да тастайсың. 

Оның үстіне, «Айқын» мен «Литер-
дің» сайттары бірден-ақ оқырман-

ның ордалы отауына айналды. Сол кездегі 
жұрт к�ңілінен шыққан интернет нұсқалар 
осылар еді. 4сіресе, қазақ басылымдарын 
қа рай тындардың комментарий жазу тәжі-
ри бесі алдымен осы «Айқын» арқылы 
қа лып тасты десек, артық емес. 

Қысқасы, «Айқын» – интернетке ал-
ды мен түрен салған басылымның бірі.

ұлы. Демек, бұл Айқын да – баспас�здің 
перзенті. Газеттен итк�йлек киіп, журнал-
ды жаялық қылып, қорғасын әріппен 
ой нап �скен бала.  

4рине, құрылтайшыларға газеттің бел-
гілі әншімен аттас болғанынан г�рі ұста-
нымының да, қолтаңбасының айқын 
бол  ғаны маңыздырақ еді. Солай болды да. 
Сол айқындық ақпарат құралының беделін 
к�терді, ықпалын кеңейтті, бағасын арт-
тырды. 

«Литер media» ақпарат компаниясында 
бір жылға жуық жұмыс істеген соң «Астана 
ха бары» газетіне ауыстым. Дәлірек айтсақ, 
елор даның бас басылымын басқарып жүр-
ген Нұрт�ре Жүсіп орынбасарлық қызмет-
ке шақырды. Талайдан таныс-біліс Нұре-
кең екеуміз бірлесіп, бірқатар жобаны 
жү зеге асыра бастадық. Бірақ бұл жерде 
құ лашымызды кең жая алмадық. Жарты 
жыл ға жетер жетпесте Ерлан Бекхожин 
мен Сайын Есмағи маған «Айқын» газетін 
бас қару ж�нінде ұсыныс айтты. Серік 
Жан болат басқа жұмысқа ауысып жатқан 
к�рінеді. Сонымен, Астанадан Алматыға 
қайта к�штік.  

«Астана хабарынан» кетіп бара жатқа-
ным да сәт сапар тілеген газет 77-н�мірмен 
шыққан-ды. «Айқындағы» қызметімнің 
алғашқы күні кешке қарай бас редактор 
ретінде 777-н�мірге қол қойдым. 7 мамыр, 
2007 жыл. Мұны да жақсылыққа жорыдық. 

Шығармашылық құрам �те мықты. Ше-
тінен «сен тұр мен атайын» дейтін алы м ды 
да шалымды тілшілер. Т�бені т�ңкер де-
сең, тау қопарып келеді. Енді тек оларды 
жаңа идеялармен жабдықтау керек болды. 
Газетте ерекше еркіндік бар еді. Сондықтан 
мақалаларға қырық қатпарлы, алпыс ас-
тарлы тосын тақырыптар қойдық. Жастар-
ды журналистік әбжілдікке баулыдық. Қай 
қы рыңнан келсе де ұстатпайтын тың тә-
сілдер қолданылды. Қазақ с�зінің мүм кін-
діктерін барынша пайдаландық. Сол 
жыл дарда Бірыңғай ұлттық тестілеу қыс-
қар тып жазылғанда БҰТ делінетін еді. 
Тес тілеу үдерісінен кезекті шу шыққан 
кезде «БҰТ тағы бүлінді» деген мақала 
жария лан ды. Ертеңіне олардың кінәлі 
емес екені анықталғанда «БҰТ-ты бүлдір-
ген бұлар емес» деген тағы бір мақала 
жа рық к�рді. Кейінірек әйтеуір ҰБТ де-
лінетін болды. Бұл ж�нсіз қысқарған с�зге 
де, жайсыздау әрекетке де байла нысты 
ой-пікір айтылған дүние еді. Тағы бірде 
газетте осы салаға қа тысты жағымды мақа-
ла жарық к�рді. Оның тақырыбын 4ділбек 
Қаба «Бұл тес тілеу бұрынғысынан естілеу» 
деп қойды. Осылайша, тестілеумен айна-
л ы  сатын дар дың жақсы жағын да к�ре 
біл дік. Аты рау дағы меншікті тілші Тұрсын 
Қалимова атақ ты мұнай компаниясының 
жұмыс шы ларды «ашса, алақанында, 
жұмса жұ дыры ғында» ұстауға мүмкіндік 
беретін �те тиім сіз «код» әзірлегені, оған 
жұрттың на разылық білдіріп жатқаны 
туралы �ткір ма қала жазды. Осы мақа-
ланың тақырыбы «Теңіз шевройл» жұ мыс-
шыларға «кодын» к�р сетті» деп атал ды. 
Ұлықбек Есдәулет ағам айтқандай, «Осын-
дай тақырып, тұра ды шақырып...».

қа зынасына айналдыруға тырыстық. 
Жұртқа жақсы әсер қалдырған Танаг�з 
Тол қынқызының «Ақындар мен вокзал-
дар» деген эссесі, Сейсен 4мірбекұлының 
«Тоқал джип» деген сараптамасы сол жыл-
дарда жазылды. Осы тақілеттес мақала-
ларды ел іздеп жүріп оқитын.

Оқырманды к�бірек тарту үшін газет 
ай дарларын одағай с�здер форматына 
орайластырдық. «Не боп кетті �зі?», 
«Осы ғой енді...», «Не деп жатыр?» деген 
се кілді қо    ғамның к�ңіл күйін д�п баса-
тын ай дар лар пайда болды. Бұрыннан 
бар туған күн иелері тізімінің ішінен 
бел гілі бір тұлғаны б�ліп алып, «Ел біле-
тін есім» айдары ая сын  да қызықты де-
рек тер ұсындық. Кейі ні рек жұрт осыған 
іліну үшін бар жанын салды. «Айқынның» 
қызықты материал да рын «Литер» к�ші-
ріп басатын болды. 

Қаншайым Байдәулетоваға «Танымал 
әннің тарихы» деген айдар ашып беріп, 
тұрақ ты жүргізуді тапсырдық. Ол бұл 
шаруа ның шырайын шығарды. Ел бі-
летін біраз әннің қалай �мірге келгені 
туралы қызықты деректерді жинап, ма -
қа  лаларын бірінен соң бірін жариялап 
жатты. Ақыры Қаншайым еңбегінің 
жемісін к�рді. «Та ны мал әннің тарихы» 
деген танымдық кіта бы басылып шығып, 
оқырманға жол тарт ты. Мұндай мысал 
к�п-ақ. Бұл – біз дің жобаларымыз �мір-
шең болды деген с�з. 

Жұмыс барысында езу тартқы-
затын түрлі оқиға да боп тұра-

тын. Үне мі т�тенше жағдайлар туралы 
жазатын экстремал репортер Қайыржан 
Т�ре жа новқа «Қайыр Т�теншин» деген 
бүркен шек есім тауып бергеніміз, Айгүл 
Аханбай қы зының «Президент пен пер-
зент» жо басы бойынша жазған мақа ла-
сындағы кейіпкер баланың суреті мүлде 
басқа ба ланы кі боп шыққаны, Ермахан 
Шайхының Түр кістанға барам да келем 
деп кетіп, еркін самғап, Оңтүстік �ңірді 
түгел шарлап қайтатын сәттері �з алдына 
бір хикая.  

Бірде кешке қарай ертең шығатын га-
зет беттерін қарап отырсам, Жоғарғы Сот 
жұмысына қатысты бір мақала айдарсыз 
жарияланып бара жатыр екен. Шекесіне 
асығыс «рубрика?» деп жазып, соңына 
сұрау белгісін қоя салдым. Соны жауапты 
хат шым Ермахан Шайхы к�з ілеспес жыл-
дамдықпен іліп алып, құлдыраңдап сек-
ретариатқа қарай кеткен. Ертеңіне газетті 
ашып қарасам, әлгі мақаланың т�бесінде 
«рубрика?» деген мүлде жаңа айдар қонақ-
тай қалыпты. Жоғарғы Соттың баспас�з 
қызметінен хабарласқан Қанапия Омар-
ханов ағамыз жалпылдап рақметін айтып 
жатыр. Мақалаға мәз болған ақк�ңіл Қа-
некең қолақпандай қатені байқап та тұр-
ған жоқ. Ал елпілдеген Ермаханым болса, 
«Айқынның» ауласынан аулақтап, алты 
қырды айналып қашып жүр... 

Қате деген – ұры. Қанша жерден жіті 
қа расаң да, ара-тұра бой к�рсетпей тұр-
майды. Бәрібір біздің корбюро �те мықты 
еді. «Жас алаштың» к�рігінде шыңдалған 
4йкен Маматаева, Бағдат Бәкірова, 
Айбала Мұқашева, одан б�лек Ізімкүл 
Иманбекова, Гүлбану Құлпейісова, Айгүл 
Болатханқызы, Ләйлә Тоқалова, Күнсая 
Ерғазиева сынды к�шелі корректорлар біз 
қызмет істеген жылдарда «Айқынның» 
ал тын қақпасын әрқилы грамматикалық 
ке сел-кесапаттан қорғап тұрды. Жас ке-
зім де талай кезекшілікте болып, жұмыс-
тары ның қыр-сырын жақсы білетіндіктен 
�з басым корректор атаулыға құрметпен 
қа раймын. Белгілі сатирик Бейсебай 
Кіріс баевтың «Кімсің? Директор? Онда 
бері рек тұр. Кімсің? Корректор? Онда әрі-
рек тұр!» – деп келетін �мір шындығы �ріп 
жүр ген бір шымшымасы бар еді. Сондай 
ай тылғандай, корбюроның қызметкер ле-
рі не к�п к�ңіл б�ліне бермейтіні рас. Ал 
біз дің басқа түгілі бас редактордың біліп 
жі берген, білмей жіберген қатесіне дейін 
тауып беріп отыратын корректорларға де-
ген ықыласымыз б�лек-ті.    

Шынымды айтсам, «Айқында» 
бі раз жыл жұмыс істейтін шы-

ғар   мын деп топшылағанмын. Ұжым да 
ұнай тын. �зім де құлықты едім. Бірақ 
�мір де бәрі ойлағаныңдай бола бермейді 
ғой. Бірде қазақ руханияты к�ш бас шы ла-
р ы ның бірі Мұхтар Құл-Мұхаммед теле-
фон шалды. Ол сол кезде Қызылорда об-
лы сының әкімі еді. Жұмысқа шақырды. 
�зім жастайымнан қадірлейтін Мұхаңның 
�мірінде бір �тініш айтқаны еді. Облыс 
әкі мі аппаратының басшысы боп тағайын-
далдым. С�йтіп, айбынды «Айқынмен» 
қош тасып, Сыр бойында шығатын басы-
лым дардың жұмысын қадағалауға аттан-
дық. 

Орнымызға майталман медиаменеджер 
Нұрт�ре Жүсіп бекітілді. Елеулі есімі бас-
па с�здің брендіне баланатын Нұрекең бұл 
газетке ұзақ жыл басшылық етті. Қыз-
жігіттерді жаңаша жұмыс істеуге жұ мыл-
дыр ды. К�п мәселе к�терілді. «Айқын» 
қо    ғамның тынысын танытты. Шебердің 
аты – шебер. Басылым бетінен оның қол-
таң басы ұдайы к�рініп тұрды. Нұрекеңнің 
маңдайына маңызды миссия бұйырды. 
Алты жыл бұрын газет редакцияларын 
елор даға к�шіруге шешім қабылданған 
кез де ол «Айқынды» Арқа т�сіне бастап 
кел ді. К�штің алдынан шығып, қарсы 
алып, тілегімізді айттық. «Егемен Қа зақ-
стан ды» Астанаға Шерхан Мұртаза мен 
Ержұман Смайыл бастап келген. «Ай қын-
ды» бас қалаға Нұрт�ре жеткізді. Бұл да бір 
тарих... 

Біз қызмет істеген жылдарда бас па-
с�з ге жазылу науқаны кезінде к�-

бі рек қолданылатын «Айқындал да, «Ай-
қынды» ал!» деген ұран с�з бар еді. Сонда 
айтылғандай, айқындалдық та, «Айқынды» 
алдық. Қолымызға алдық. Қаперімізге 
ал дық. Санамызға салдық. Жадымызда 
жат тадық. Жүрегімізге сақтадық... 

Тойың құтты болсын, алтын айдарлы 
АIQYN!

Бауыржан ОМАРҰЛЫ,
«Айқын» газетінің 2007-2008 жылдардағы

 бас редакторы

БАСЫЛЫМБАСЫЛЫМ

Бас редактор ретінде Айгүл Ахан бай-
қы зы, Жолдасбек Дуанабай, Қуанышбек 
Қа ри, Асқар Тұрғанбаев, Т�реғали Тә ше-
нов, Қаншайым Байдәулетова, Қайыржан 
Т�режанов, Гүлнәр Тәжиева, Қарлығаш 
Зарық қанқызы, Сейсен 4мірбекұлы, Ләз-
зат Билан, Гүлбаршын Айтжанбайқызы, 
Танаг�з Толқынқызы, Құбаш Меңдіғалиев, 
Нұрғазы Сасаев. Телжан Күдеров, Ғалым 
Сүлеймен сияқты ақпарат шеберлерімен 
жұ мыс істеу жеңіл болды. Солардың са-
пын дағы екі Кәмшат (Тасболат пен Сә-
тиева) саясат пен экономика мәселелері 
туралы жарыса жазып жататын. Жасы 
�зімнен үлкен, қаламы құтты, қарымы 
мық ты Жұмабек Жанділдин, Алма Мұха-
мед жанова, Ұлбосын Айт�лен, Жомарт 
Молдахметұлы, Мұратқали Дүйсенбаев, 
Жек сен Алпартегі секілді аға буын �кілдер-
і нен к�п нәрсе үйрендік. Суретші Нағым 
Нұр  мұхамедов пен фототілші Айтжан 
Мұр занов газеттің безендірілуі мен ай-
шық  талуына �лшеусіз үлес қосты. Екі 
орын  басарым – 4ділбек Қаба мен Берік 
Бей сенұлы газеттің сапалы шығуы үшін 
тын бай тер т�кті. 

Жалпы, «айқындықтардың» қай-
қайсысы да жан аямай жұмыс 

іс теді. Оларды күн сайын қайрап, сәт 
сайын жігерлендіріп отырсам да, кейде 
ек піндеріне �зім ілесе алмай қалатынмын. 
Сол күндер осынысымен де қызықты еді... 

«АЙҚЫНДАЛ ДА, 
«АЙҚЫНДЫ» АЛ!

Айтқан с�зі ақ болған,
Ақиқатқа жақ болған.

Алматыдан ақыры,
Астанаға аттанған.

(Журналистік фольклордан)

Жұмасына бір рет шығатын «Айқын 
апта» қосымшасын тартымды мақалалар 

«ТАҚЫРЫП, 
ТҰРАДЫ ШАҚЫРЫП...»

Ақ тілегің ағылар,
Алдан шырақ жағылар,

«Айқынды» алып ақтарсаң,
Аңсағаның табылар!

(Журналистік фольклордан)

Екі басылымды құрайтын компанияға 
да, орыс тілінде шығатын басылымға да 
атау болып тұрған «Литер» деген с�здің 
қай дан алынғаны белгілі. Литер – темір-
жолдың термині. Ал «Айқынның» қалай 
аталғаны бәрімізді ойландыратын еді. 
Бірде Ерлан Бекхожиннен «Газеттің аты 
қа лай қойылды �зі?», – деп сұрадым. Ол 
Ал матыдағы Т.Жүргенов атындағы ұлттық 
�нер академиясы студенттеріне дәріс бе ре-
тін. Сол топтағы Дана деген қыз ой ла нып 
отырып, «Ағай, сонымен ашқалы жат қан 
га зе тіңіздің атын не қылдыңыз?», – деп 
сұрайды. Бұл орысша газеттің аты белгілі 
екенін, ал қазақша басылымның аты әлі 
табылмай жатқанын айтады. «Онда неге 
«Ай қын» деп қоймайсыздар?», – деген 
к� рінеді әлгі қыз. �зі сол тұста ел аузынан 
түс пей тұрған жас әнші Айқын Т�леп-
бергеннің �нерін қадірлейтін жастардың 
бірі болса керек. Бұл атау компания бас-
шы сының жүрегіне жылы тиеді. Жанын-
дағы жігіттер де қолдайды. Содан газет 
«Ай қын» аталған да кеткен. Ақыры ақпа-
рат нарығында еркін жүзген «Айқын» ұлт 
баспас�зіндегі брендке айналды. Осы 
жиыр ма жылдың ішінде талай шаңырақта 
ту ған ұлдарға «Айқын» деген есім қойыл-
ды. Оның ішінде газетте жұмыс істеген 
тіл шілердің перзенттері де бар. 4нші Ай-
қынның �зі де әдепкі жылдарда редакцияға 
жиірек соғып тұрды. С�з реті келгенде айта 
кетейік, қазақ эстрадасында �зіндік �рнек 
салған Айқын – ұзақ жыл газет-журналда 
қызмет істеген, белгілі журналист, сайып-
қыран сатирик Нұртан Т�лепбергеновтің 

ақ паратқа жедел қол жеткізуі үшін аянбай 
тер т�кті. Тілшілердің әлеуметтік жағ-
дайын жақсартуға к�п үлес қосты. Менің 
мін детім – осы Астана бюросының журна-
лис теріне шығармашылық к�мек к�рсету 
және елордаға ат басын тіреген белгілі 
тұлғалардан сұхбат алу. 

Бұл іске құлшына кірістім. Қанша 
жылғы тәжірибеге және қалыптас-

қан дағды-машығымызға сүйеніп, �нім-
дірек жұмыс істеуге ұмтылдық. Талғат 
Бигел динов, 4зілхан Нұршайықов, 4біш 
Ке кілбаев, Ақселеу Сейдімбек сынды мар-
ғасқалармен сұхбаттарымыз сол тұста 
жа рық к�рді. Астанаға ат шалдырған шет-
елдік оқымыстыларды да әңгімеге тарттық. 
Ре сейлік әйгілі түрколог Сергей Кляш-
торн ый, Франция Шығыс �ркениеті мен 
тіл дері институтының президенті, шы ғыс-
танушы Жак Легран, Қырғызстан Ұлттық 
ғылым академиясының академигі, әдебиет 
зерттеушісі, айтматовтанушы Абдылдажан 
Ақматалиевпен сұхбаттарымыз жариялан-
ды. Жиырма шақты сұхбатымыз кейін 
басылып шыққан «Жүректің к�зі» деген 
кіта бымызға айналып, жұртшылыққа жол 
тарт ты. Бұлай атаған себебіміз, газетте осы 
сұхбаттың к�бі «Жүректің к�зі» деген ай-
дармен жарияланған-ды. 

Сұхбат кейіпкерлерінің суреттерін ба-
сы лымның фототілшісі Советбек Мағ зұ-
мов түсірді. Оның сурет түсіру тәсілі еш-
кім ге ұқсамайды. Сұхбат алып болғанша 
се нің қасыңнан ұзамайды. Бір емес, 
жиыр ма-отыз кадр түсіреді. 4ңгімеге түгел 
қа нығады. Сол әңгіменің сипатын таны-
та тын сәтті жаңағы кадрларының арасы-
нан ұзақ іріктейді. Бір кезде «Таптым-ау 
сені!» дегендей, �зі-�зіне к�ңілі толып, бір 
суретті сеніммен ұсынады.  

Бұл мезгілде «Айқын» мен «Литердің» 
ақ парат нарығында жүргеніне екі жыл 
тол ған-ды. Басылымдар бет-әлпетін 
оқыр манға әбден танытқан болатын. Бет-
әл пет демекші, киоскіде шеті ғана к�рініп 
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ӨТКІР МӘСЕЛЕЛЕРДІ ӨТКІР МӘСЕЛЕЛЕРДІ 
БІРАУЫЗ СӨЗБЕН ЖАЗДЫҚ...БІРАУЫЗ СӨЗБЕН ЖАЗДЫҚ...

AIQYN газетіне бас редактор болып 31 
жасымда келдім. Оған дейін  Egemen 
Qazaqstan-да бас редактордың орын    басары 
қызметін атқардым. AIQYN мен үшін әрі 
университет, әрі жұмыс, әрі мүмкіндік бол-
  ды. Дәстүрлі медианың кел   бетін сақтап әрі 
жаңа заманға сай бейім деп, креативті ойла-
  рымды іске асы  руға, газетті одан әрі дамы  -
туға беріл ген зор мүм кіндік еді. "рине, ма-
ған дейін газетті Нұрт$ре Жүсіп секілді 
тә жі    рибелі редак  тордың ұзақ жыл басқаруы 
үлкен жауап      кершілік жүктеді. Алғашқы 
күннен $зіме бірнеше негізгі міндет қой -
дым: AIQYN-ды жылдар бойы жеткен биі -
гінен түсірмеу, сапасын артты      ра отырып, 
жаңа деңгейге шығару жә не заман талабына 
сай онлайн кон тентті, сайтты дамыту. Бұл 
2019 жыл  дың қыркүйегі еді. 

Менің түсінігімде оқырмандар таң    мен 
таласып, к$зін уқалап жатып, жа ңалық 
атаулыны смартфонынан оқып қоятын ке -
зеңде газет $зінің дәстүрлі сти лін $згертуі 
ке    рек еді. Минут сайын келетін жедел 
хабар  ларды газетке жазу   дың мәні қалмады. 
/йткені ол қағаз бетіне түсіп, қатталып, 
к$лікпен пошта арқылы түрлі мекенжайға, 
аймаққа жете мін дегенше әлгі ақпардың 
маңызы жоғалады. Енді не істемек керек? 

Жол біреу – газет сол хабарларда жазы    ла-
тын қоғамның ортақ мәселесін, жұрттың 
к$кейіндегі түйткілдерін сараптап, жан-
жақты зерттеп жазуы тиіс. Себебі сарап   тама 
стилінде түзілген мақаланың ма ңызы бір 
аптадан соң, бір айдан соң, кейде бір 
жылдан соң да жоғалмайды. Ал AIQYN-
ның сайты, әлеуметтік желілер    дегі парақ  -
шалары жедел ақпарды жұрт   тан бұрын 
жазып, оқылымын арттыруы міндет болды. 
Жаңа концепция бойын  ша AIQYN брен     дін 
осы бағытта дамы туды жоспарладым. 

"рине, дәл қазір мұны екі ауыз с$з   бен 
айту, еске алу оңай. Бірақ сол кезде жаңа 
ұжымға осы ойды түсіндіріп, жур    налист 

қауымның к$зін жеткізіп, бір   шамасының 
жазу стилін $згерту қажет болды. Жылдар 
бойы $зіндік жазу мәнері қалыптасқан 
тіл     шіге «бүгіннен бастап басқалай жаза   -
мыз, сараптау керек» деп түсіндіру, талап 
ету оңай іс емес. Алайда ұжымда бұрыннан 
талдап жазатын тіл шілер де баршылық 
еді. Аймақтардағы меншікті тілшілермен 
жұ   мыс $з алдына б$лек міндет болып 
тұрды. 

Сонымен, «мұсылман болу әсте-әсте» 
дегендей, жұмыс ақырындап басталды. 
Ұжыммен тақырыптарды бірге талдап, әр 
мақаланы қалай жазу керегін үнемі ақыл -
дасатын болдық. Тілшінің білгені, естігені, 
к$ргені к$п. Жиналыста $зінің, $згенің 
материалына талай ұсыныс, идея айтыла -
тын. Сұхбаттарға да тың есімдерді іздедік. 
Жыл соңына қарай газетті қаттау дизайны, 
мақалалардың жазылу бағыты, коллаж-
дар – бәрі $згере бастады. 

Сайт та назардан тыс қалмады. Aikyn.kz 
елімізде ең к$п оқылатын 10 сайттың қата-

деген замана сынағы тұрған секілді. Неге 
дейсіз ғой... /йткені әп-сәтте (әзірше ағыл-
шын, орыс тілдерінде) мақаланы сау етіп 
түзіп шығатын ChatGPT және басқа ЖИ 
дәуірінде газетке қауіп т$нбей ме деген ой 
келеді. "лгі «машинаңыз» кейде тіл  шінің екі 
күн ізденіп жазған материа    лына тең туын      -
дыны даярлап береді. Коллаж    дарды ешбір 
дизайнерден кем сызбайды. Қия  лы шексіз. 
Ол ЖИ ертең қазақ тілінде де солай жазып 
қалар, тек уақыт еншісіндегі мәселе. Егер 
осылай кете берсе, тілші ұс тау қажет пе деген 
сауал туындап қалуы бек мүмкін. 

Егер шетелдік гезеттердің тәжі   ри -
бесіне үңілсек, басым б$лігі газеттің сайт-
тағы ма қа    ласын сататын ақылы режимге 
к$шті. Биыл беделді New York Times 
газетінің оқыр ман саны 10,3 мил  лионға 
жетіпті, оның 660 мыңы газеттің қағаз 
нұсқасына жазылса, 9,7 миллионы онлайн 
нұсқасын ақылы түрде оқиды. Керемет 
к$рсеткіш. /кінішке қарай, бізде бұл 
тәжірибе кең тарамай жатыр. Оқырман 
ақпарат үшін ақша т$леу мә дениетін 
үйренген жоқ. Ақиқат, жалған, ақысы т$-
ленген, манипу    ля   цияға ба ғыт   талған, 
инсайд және басқа да ақпа рат түрлері Tele-
gram арналарда, Instagram паб лик терде, 
сайттарда ашық әрі тегін ағыл-тегіл т$гіліп 
жатқанда біз дің оқыр ман нақ бір газеттің 
сайттағы мақа ласына ақша т$леуге асық-
пайтын секілді. 

"рине, газет оқырманы әзірге жо ғал   -
майды. Дүние атаулының бәрі цифр ланып, 
диджитал дәуір қарқын алғанда газеттің 
бетін аударып оқығысы келетін жан      дар 
табылады. Бірақ жыл $ткен са йын азаюы 
мүмкін. Мысалы, к$рші Ресей де газетті 45 
жастан жоғары жандар оқиды екен. Себебі 
жас буын к$зін ашқалы онлайн заманға тап 
болды, оларда газетке жазылу, іздеп оқу 
әде      ті қалыптаспаған. Біздің де оқыр        ман -
ның жайы осыған ұқсас. Бүгінде кафеде, 
коуор кинг орталықта газет парақ  таған жас 
азаматты кездестірмейсіз. Құла  ғында құ-
лақ      қап, алдында ноутбук немесе қолында 
смартфон. Қазіргі статус-кво осы. Дегенмен 
AIQYN қазіргі бағы  ты нан жа  ңыл      май, са   -
рап  тама стиліндегі құнды ма те  риалда   рын, 
тың мамандар  дың, $нер адам    дарының, 
зерттеушілердің сұхбатын жиі жариялап 
отырса, оқыр  манын жоғалт  пайды. 

Бүгін AIQYN – 20 жылдық мерей тойын 
атап $тіп жатқан белді газет. Қа зақ бас-
пас$зінде $з орны, тарихы, қол таңбасы бар 
басылым. Талай тілшіге мектеп, ұйым     шыл 
ұжым, $мірге бас палдақ бола білді. Ең бас-
тысы, $зінің не гіз гі мис сия  сы – қоғамды 
толған дырған $зекті мә селелерді үнемі қоз-
ғап келді, әрі осы бағытын жалғастыра бе -
реді деген сенім   демін. Бұл – оқырман ал-
дындағы адалдық. AIQYN-ның ғұ   мыры 
ұзақ болып, 20 жыл        дық мерей   тойдың әлі 
та лайын атап $тер. Сонау 2004 жылы га   -
зеттің іргесін қалаған аға буынның ісін 
қабілеті қарымды жаңа, жас буын одан әрі 
жалғай берсін.

Нұрмұхамед БАЙҒАРА,
AIQYN газетінің 2019-2022 жылдардағы

 бас редакторы

Максим Горький Қазан 
университетіне түсемін деп 
жүріп өткен өмір жолын «Менің 
университеттерім» деп атаған 
еді. Сол шығармасында 
ғұмырында кездескен түрлі 
кісіні тәптіштеп сипаттайды. 
Жалпы, осы сияқты әр 
адамның  тағдыры ғана емес, 
еңбек жолы да оның альма-
матеріне айналатын шығар. 
Себебі алғаш қызметті 
бастағаннан үйренетінің, 
бойыңа, миыңа, жүрегіңе 
жинайтын қорың молая түседі. 
Ол қор жоғалмайды, өмір 
жолыңның келесі кезеңіне 
сәуле шашатын шыраққа 
айналады. Оң шешім 
қабылдауға, дұрыс таңдау 
жасауға сеп болады.

 рында болу үшін біраз тер т$гілді десек, 
ар тық емес. Газеттен б$лек, сайт    тың зерттеу 
тақырыптары күнара талқы    лана тын. Асқар 
Беков жетекшілік еткен сайт редактор -
ларының құрамына жас мамандар келді. Біз 
$зге сайттарда жиі жазыла бер  мейтін біре  -
гей тақырыптарды к$теруге ты  рыстық. 
Оқыр  ман назарын солай тар   туды к$здедік. 
"йелдер түрмесі, жеке де   тек     тивтердің қыз-
меті, к$ше жа  ға  лаған үй   сіз жандардың 
тағдыры, министр ліктердің еншісіндегі 
қымбат к$ліктер, мемлекеттік сатып алу 
пор    та  лындағы былықтар, панде   мия кезін  -
дегі к$р қазушы    лардың жұмысы және тағы 
басқа тақы   рыптар қозғалды. Оның біразы 
фоторе    портаж ретінде жария   ланды. К$п 
жағдайда ойлағанымыздай қалам сирек 
тербелетін тақырыптардың сайттағы оқы -
лы     мы мол шықты. Кейде материалда ры -
мызды пә  лен  ше мың адам оқығанын к$р -
сек, атымыз бәйгеде топ жарғандай қуанып 
қалушы едік. 

Бұдан б$лек, тек әлеуметтік желіге ар  -
налған арнайы контент те жасалды. Елі  -
міздің белгілі мамандарынан «қысқа сұ  -
р а қ  –  қ ы с қ а  ж ау а п »  ф о р м а т ы н д а 
2-3 ми           нут   тық шағын сұхбаттар алдық. 
Себебі ақпарат ағыны қаптаған заманда 
ұзақ видеоны қарайтын шыдам к$пші лікте 
жоқ. Алайда сол санаулы минутта он шақты 
маңызды сұрақ қойып, оның жауабын алып 
үлгердік. Ол роликтер Facebook, Instagram -
ға арналып түсірілді. Сондай-ақ $зі      мізді 
сынайық деп екі ша ғын деректі фильм 
түсіріп к$рдік. Бірі Қайым Мұха      мед  -
хановтың қилы тағды рына арналса, екін    -
шісі "лімхан Ерме ков жайлы болды. Бұл 
туындыларды шағын деректі фильм деп 
атау қиын, кеңейтілген ролик деген дұрыс 
болар. Не десек те, әлеуметтік желідегі қа    -
уым             нан оң баға алдық. 

"рине, қиындыққа да кезіктік. Кейде 
замандасын мақтап, жариялауды сұрап, 
сала құлаш мақаласын жолдаған зиялы 
ағаларға «жоқ» деуге тура келді. Шалын ған 
түрлі қоңыраудан кейін $зекті мә селені 
к$терген тілшілеріміздің әр ма қаласын га-
зет бетінде қалдыру үшін күрескен түн  дер 
де есімізде. Пандемияда ауыл-аудан   дарға 
газет жетпей қалған күндер де тарих қой-
науына енді. 

Осылайша, AIQYN сараптама стилін   де 
жазатын салмақты, әрленген, заманауи 
басылымға айналды. Ал газет сайты азулы 
әріптестермен додаға түсе алатын платфор-
  ма атанды. Соңғы с$зі мізді liveinternet-тің 
к$рсеткіштері талай дәлелдеді. Топ-10 де  -
ген тізімде Aikyn.kz тұрса, марқайып қала -
мыз. С$зсіз, бұл – ұжымның ортақ еңбе-
гінің жемісі еді. 

AIQYN жаңа жолы қандай болмақ? 
Газет редакциясымен қоштасқалы 

2 жылға жуық уақыт $тіпті. Бірақ AIQYN 
назарымызда. /зекті мәсе лелерді қоз -
ғайды. Дизайны да $згеріп тұрады. Басы    -
лым  ның осылай уақыт талабына сай бейім-
делгені ж$н. Онсыз сұраныстан сырт 
қалады. Осы тұста газет келешекте қалай 
дамуы қажет деген сұрақ ойлан  дырады. 
Пан      демиядан аман шыққан басылым -
дардың алдында енді жасанды интеллект 

-ның -ның àéðқøà

2000 жылдардың басында 
біздің қоғам тез өзгере 
бастады. Біз капитализмге 
дендеп енген сайын жаңа 
ұғымдар, жаңа механизм, 
жаңа қатынастар пайда 
болды. Бұлардың бәрі 
ақпараттық қажеттілік туғызды. 
Сол кездері елімізде біраз 
газет ашыла бастады. Соның 
ішінде «Айқын» да бар.

Біз кезінде орыстың боданынан шық-
тық дейміз ғой. Ол – шындық. Біз, тіпті 
орыс тіліндегі ақпараттық езгінің астында 
болдық. Яғни, еліміздегі орыстілді газет   -
тер    дің айы оңынан туып, орыс тіліндегі 
ақ   па  рат бірінші орында тұрды. Бүкіл ақ   -
паратты орыс тілінен алып, оны қазақ   шаға 
аударатынбыз. Қазақ журналис   тикасының 
бірден-бір қиын уақыттарының бірі сол еді. 
Телеарна мен радио саласы баспас$зден 
әлдеқайда жылдам болғандық    тан нарыққа 
сай тез бейімделді. Ал қазақ    тілді баспас$з 
кейін келе жатты. Біздегі ақпарат бұрынғы-
    ша сала-құлаш, оны бір жұма $тіп кеткен 
соң беріп, уақыттың талабына сай келе ал   -
мады. Сол уақытта «Айқын» мен «Литер» 
газеттерін ашу туралы идея туды. Газеттің 
алғашқы құжатында «Айқын» газеті «Ли  -
тер» газетінің қосымшасы, аударма газет 
ре   тінде тұр екен. «Оны аударма емес, қазақ 
тіліндегі газет етіп шығарайық» дедім. Құ-
рыл   тайшылардың бірі Ерлан Бекхожин 
дұрыс түсініп, мені қолдады. С$й     тіп, «Ай  -
қын» газеті аударма газет емес, «Литер» 
газетімен бірдей басылым болып шығатын 
болды. Ол Ерлан Бекхожиннің құрылтай    -
шылардың алдындағы жасаған ерлігі. Екін-
ші мәселе, газет саласында да заманан к$ш 
кейін жүрдік. Біз күнделікті ақпаратты 
күнделікті беріп, үлгере алмай   тын едік. 
Тіпті, ең мықты деген газеттердің $здері 
қа зақ  тың ақпаратты күнделікті бе ріп отыр-
  ған жоқ. Біз қазақтілді журналис    ти     каны 
заманға сай жасауымыз керек деп газетті 
құру ісіне кірістік. 

«Айқын» газетінің алғашқы редакция -
сына к$біне белгілі «Жас Алаштағы» 
журн алистерді жинадым. Бірінші орын-
басарым қылып "ділбек Қабаны та  -
ғайындадым. Тіпті, жаңа заманауи газет 
форматын жасау үшін телевизия сала-
сының маманы Мақсат "ділханды жа-
уапты хатшы ретінде шақыр дым. /йткені 
біз визуалды заманға к$штік. Сондықтан 
Мақсат "ділханның бойынан заманауи 
форматты ойлай алатынын, компью терді 
меңгере бастаған болмысын к$ргенен 
кейін мен оны әлі жауапты хат  шы болып 
істемесе де осы жұмысқа ша қырдым. 

Газет шығарғанда әртүрлі бағдарлама 
пайда болды. Соның ішінде мен PageMaker 
бағдарламасын таңдап алдым. Себебі 
газет – қоғамның айнасы. Бұл қазір жат  -
танды с$з болып кеткенімен, ол – шындық. 
Оқырман газетті парақтағанда қоғамды 
тануы керек. Ол кезде қоғам иқы-жиқы, 
алабажақ болып тұрған кезі, ал PageMaker 

де соған ыңғайлы еді. Газетіміз басында ала-
    бажақ болып шыққан сияқты еді, қоғамның 
бет-бейнесі сондай болғандық     тан газетіміз 
тез таралып кетті. Бұл – бір жағынан мақта-
    ныш. Мысалы, шетелдегі, Қытайдағы 
қазақ      тардың елш і лік арқылы «Жас Алаш    -
тың», «Егемен Қазақстанды» алдырып оты-
ра     тын. Ал біздің газетті де тез арада Қытай-
   дағы қа  зақ   тар жаздырып ала бастады. Оның 
үстіне біз күнделікті болып жатқан $зекті 
мәселе   лерге үн қатуға мін    детті түрде тыры-
   сып отыр      дық. Қоғамдағы кез келген түйт    -
кіл          ді мәселені бірауыз с$з   бен болса да жаз         -
дық. Мысалы, 2005 жылғы 20 шілдедегі 
«Үкіметтің жағармай жыры қайталанбайды 
дегені қайда?», «Депутат прокурорды сотқа 
берді», «Құры  лыс алаңы құмырсқа илеуіне 
ұқ   сай  ды», «Ірі банктер монополиясының 
ипоте   ка     ға ке дергісі қандай?» деген сияқты 
сол күн    де бо  лып жат       қан ақпартты осыдан 
20 жыл бұ рын қозғаппыз. Үлгере алмай 
қалдық дегеннің $зінде «кеше» деп бір ауыз 
с$збен беріп отырдық. 

«Ақ с$йле» деген үлкен бір беттік айдар 
аштық. Бізде ақпараттардың бәрі қысқа-
қысқа ғой. Бірақ бір беттік айдар ашып, 
сол уақыттағы ең $зекті әңгімені бір бет 
интервьюмен беріп тұрдық. Қоғамдағы 
мықты адамдарды редакцияға шақырып, 
барлық мәселеге үн қаттық. Заманауи га зет 

болсын деп $з қаржыма «Құн» деген т$рт 
беттік қосымша аштым. /йткені қа зақ 
экономикалық сауаттылықтан қалып бара 
жатқан еді. Бұл қосымшаны 5-6 са    нында 
шығардым да, әрі қарай шы ғаруға қаржым 
жетпеді. Телеар  налармен бай  ланыс орна   -
ттық. «Бармысың, бауы рым?», «Шын  ның 
жүзі», осындай тағы бірқатар телеар   на      дағы 
ең жақсы бағ  дарламаның жазбаша нұс    -
қасын, мәтінін түсіретін «Дидар тв» деген 
қо   сымша аштық. Одан б$лек, басы-
лымның әр са нында астында сол күнгі 
валютаның құ  нын, к$мірдің, алтынның 
құны қандай болатынын шы ғардық. Тағы 
«Кинотеатр» деген қосымша болды. Ол 
беттің іші кино театр сияқты еді. Ол бетте 
киношы    лардың пікірінен басқа мәселенің 
мәнін жұлып алып, беріп отыр дық. Ал 
газеттің ең жоға  ры жағына Абай  дың, Бай-
тұрсын ұлының қанатты с$здерін, елі    мізге 
белгілі азамат     тар     дың туған күн дерін беріп 
отыр  дық. Бұл да негізі пиар-амалдың бірі. 
"рі  ден соң талай экспе   риментке бардық. 
Қы   зығын айтайын, қолтаңбаға қарап, мі  -
незге баға береді емес пе? Біз саясатшы-
лардың сондай қол   таң баларын жинап, 
қасына мінез   демелерін келтірдік. «Айқын» 
газеті    нің сол кезде бірден зы   мырап, ал-
дың  ғы қатарға шы ғуы – бәрі жанталасқан 
ең бек   тің арқасы. 

Басқа газеттерде кадр алмасуы деген мәсе ле 
болады. Бізде ондай жоқ. /йткені жур-
налистерді байқап, жазуға ыңғайы кел мей 
жатқандарды басқа б$лімге ауыстырып 
отырдым, басқа б$лімде олар жаңа қыры-
нан ашылып жазатын еді. "р журна лист $з 
жұмысына, қателігіне $зі жауап беру керек. 
Стилист-редактор деген сияқты тағы бір -
қатар мамандық иелерін алдырып таста  -
дым. /йткені газет ақпараттың жылдамды-
  ғына жұмыс істеуі керек. Міне, «Айқын» 
газеті осындай ақпарттық жыл    дамдықты 
игеру қиындығынан басталды. Солай біз 
бір ай себетке жұмыс істедік. Күнделікті 
тың идея іздедік, жаздық, бірақ типогра  -
фияға кетпейді. С$йтіп, газет әбден піскен 
кезде ғана барып 6 наурызда тұңғыш газет 
шықты. Таңғы алтының шамасында, 
бәріміз типографияда жүрміз. Бір уақытта 
тұңғыш газет шықты. Қалдаяқов к$шесінің 
бойында айқайлап келе жатырмыз, қазаққа 
тұңғыш жақсы бір газет келді деп айқайлап, 
қуанып келе жатқан сәтіміз есімде. Мұның 
бәрі ең бірінші Ерлан Бекхожиннің қол   -
дауы ның арқасында, сондықтан ол кісіге 
ерекше алғысымды білдіремін. Біз бастаған 
істі публицистикалық деңгейде биікке 
к$терген Бауыржан Омаров пен Нұрт$ре 
Жүсіптің еңбегін атап $тпеске болмас. 

Бірде редакцияда сұмдық $рт шықты, 
оған ешкім жақындай алмайды. Біз алыс  -
тан қарап тұрмыз ғой, іште біреу жүгіріп 
жүр. С$йтсек, ол – Мақсат "ділханов де     -
ген жауап    ты хатшымыз екен. Редакция    -
ның бүкіл архиві сақталатын дискіні ала  -
мын деп $рттің ішіне кіріп кеткен. Соның 
арқасында  «Айқынның» біраз жылғы 
архиві сақталып қалды. 

Газет – ойдың ақпараты. Сондықтан 
газеттің заманы $тіп кетті дегендер қате     ле    -
седі, $здері к$п нәрседен қалып жатыр, га                 -
зеттегі ақпарат жоқ болып кетпейді. Біз   дің 
газеттің стратегияларының бірі – бірін    ші 
к$ркемдік жағы емес, ақпараттың жыл     дам  -
дығы. Міне, біз сол заманда отырмыз. Мүм -
кін, тілдің к$ркемдік жағынан ұтылған шы  -
ғармыз, бірақ заманның талабы басқа болып 
отыр. Сондықтан еріксіз сондай құр      бан -
дыққа баруға тура келді. Егер ақпа    раттан 
кешігетін болсақ, біз бәрінен кеші    геміз. 
Эволюция, статистика, реформа, техноло   -
гияның $зі ақпараттан басталады. Осылардан 
ұтылсақ ешқашан алға шық паймыз. 

Қазіргі «Айқындағы» әріптестерімді, 
ізбасарларымды 20 жылдық мерейтоймен 
шын жүректен құттықтаймын. Бір кездері 
біз бастаған жұмысты ілгері қарай алып 
жүре берсін, ақпарат саласының туын жық-
паса екен. «Айқын» газетін енді ғылымның, 
ілім нің газетіне айналдырса екен деген 
менің арманым бар. /йткені қазір бізде 
ғылымға қажеттілік туып отыр. Ақпараттың 
қажетін тауып, оқырманға жылдам жеткізе 
білу – ең басты міндет. Менің ізбасарларым 
соны атқарып отыр деген ойым бар. 

Серік ЖАНБОЛАТ,
«Айқын» газетінің 2004-2007 жылдардағы 

бас редакторы

Газетті шығарарда қаріптерін таңдау 
үшін кітапханаға бардым. Қай қаріпті 
таңдаған дұрыс, оқыған кезде к$здің тал-
  мауы үшін интервалдары қандай болуы 
керек деген сауалдардың жауабын ізде-
дім. Мұның бәрін жасауда қасымдағы 
мықты қыздар мен жігіттердің к$мегі 
к$п тиді. Бәрі ынтамен жұмыс істеді. Біз 
уақытты д$п бастық. Сондықтан «Ай-
қын» сол кездегі н$мірі бірінші га   зетке 
айналғаны рас. 

Ал енді журналистерге келейік. Жур -
налистің к$бі к$сіліп, кез келген мақала -
сын Алатаудың ар жағынан бастап, ол бер 
жаққа аман $теді. Ал мен «Айқынға» ақ  -
парат саласынан келгем. Бес жыл бойы 
«Хабардың» қазанында қайнадық қой. 
Сондықтан мен ақпараттың $зегі деген 
нәрсенің не екенін жақсы түсінем. Бізге 
не    ғұрлым ақпартты жазатын адам керек 
болды. Белгілі, жақсы жазатын журналис    -
терді шақырып, кәдімгідей жұ мыс істей 
бастадық. Қарасақ жур налистеріміз әлі 
ақпараттық деңгейге толық бейім емес 
екен. «Айқынның» стратегиясы ақпарат     -
тық газет болуы керек еді. Ол кезде біздің 
қоғамға ең жетпей тұрған нәрсе – ақпарт-
тық дүние. Жарнама да, ғылым да, филосо-
  фия да ақпараттан тұрады ғой. Ал біздің 

қоғамда сол ақпаратқа ілесу деген нәрсе 
ке ші      гіп жатты. «Айқынның» бірінші мақ   са-
     ты – қазақи ақпаратты бірінші жеткізуге 
ұмтылу. Бірақ журналистер сол ақпаратқа 
бейімделуінің қиындығы туды. /йткені 
бұрынан к$сіліп жазып үйреніп қалған 
тілшілер ақпарат жазуға келгенде қиналды. 
Ақпарат жазу негізі қиын. Ақпаратта аз 
с$збен мәселенің бәрін жеткізуің керек 
қой. Содан менен газеттің қашан шығуын 
сұрағандарға бір айдан кейін деп жауап 
бердім. Барлық журналист күнде редакция-
   ға келеді, әр б$лімге жоспар жасалады. 
Б$лім редакторлары отырып ақылдасамыз. 
Жоспар бойынша материалдар жазылады, 
олар редакторлар оқығаннан кейін менің 
алдыма келіп түседі. Мен келген материал-
   дарды қып-қызыл қарындашпен шимай  -
лаймын. Ғылыми стиль бар, репортаж 
сти лі бар, спорттық стиль бар. Сондықтан 
ақпараттық стильге к$несіңдер немесе бұл 
жерде істей алмайсыңдар деп талап қой  -
дым. Оларға жиі «Сендер ешкімнің құлы 
емессіңдер, әрқайсысың тұлға болуға тиіс   -
сіңдер» деп айтып отырып, еркіндік беруге 
тырыстым. /йткені тұлғалардың газеті 
нашар бола алмайды. /з аттарына жұмыс 
істесін деп «Айқын апта» деген етжеңді 
қосым    шасында әр мақаланың қасына 
журналистің суретін шығара бастадық. 



Содан «Айқын» газетінің тіл-
шісі хабарласып, «Осындай пікір 
айтып жатыр екенсіз, сол туралы  
газетке сұхбат бере аласыз ба? 
Бер сеңіз, біз ертеңгі н�мірге жа-
рия лайық» деді. #рине, мен ол 
жаңа жобаға қарсымын, сон дық-
тан сұхбатқа бірден келістім. 

Күн еңкейіп қалған кешкі 
апақ-сапақ уақыт болатын.  Ака-
демик Сейіт Қасқабасов аға  
кабинетіне шақырып, «Жұмыс 
аяқталды, қайтайық» деді. Ол 
кезде мен қазақ әдебиеті  кафедра-
сының доцентімін, Сейіт аға 
кафедра мыздың меңгерушісі-
тұғын. Екеуміз к�рші тұратын-
дықтан, жұмыстан күнде бірге 
қайта тынбыз. Сейіт ағаға «қазір 
бір жур налистен қоңырау күтіп 
отыр мын, сұхбат берейін деп 
едім» дедім. Ол кісі «Неге бай ла-

ныс ты?» деп сұрады. Мен минис-
трліктің кейінгі дайындаған 
жобасындағы классификаторда 
қазақ тілі мен әдебиеті пәні қо-
сылып кеткенін, соған байла-
нысты �зімнің пікі рім ді білдіре-
тінімді айттым. Сейіт аға «Онда 
менен де пікір жазып алсын» деді. 
Содан екеуміз онлайн режимде 
журналистке сұхба ты мыз ды бер-
дік. Ол «Айқын» газеті нің келесі 
күнгі н�мірінде бірінші бетке 
жарқырап шықты. Тағы бірнеше 
ғалымның, ұмыт пасам, Құлбек 
Ерг�бек ағаның да пікірі болды-ау 
деймін. Сұхбат бер гені мізден 
кейін бір күн �тті, тіпті ол туралы 
ұмытып та кеттік. Бұл – сенбі 
күнгі оқиға. 

Дүйсенбі таңертең сегіздерде 
Сейіт аға хабарласып, «екеумізді 
сағат онға ректор шақырып жатыр» 

деді. «Аға, тыныштық па екен?» деп 
сұрасам,  «Қабылдау б�лмесінен 
телефон шалды. Не үшін екенін 
білмеймін» деді. «Мені жай 
шақыруы мүмкін, бірақ академикті 
жай шақырмайды ғой. Жақсы хабар 
бар шығар» деп қалжыңдадым. 
Содан екеуміз салып ұрып ректор-
дың қабыл дауы на бардық. К�ңіл 
күйіміз к� теріңкі. Ректорымыз 
Ерлан Бәт ташұлы жақсы қарсы 
алды. Сейіт ағамен жарты сағаттай 
оты рып әңгімелесті. Алдымен 
ағаның жағдайын сұрады. #дебиет, 
тарих, мәдениет мәселелерін 
талқылады. Ғылыми жобалар 
жайлы, универ ситетіміздің алдағы 
даму жоспары сынды мәселелерді 
ақылдасты. Арасында Ерлан Бәт-
ташұлы маған қарап, «не бүлдіріп 
жүр сіңдер?» деп ақырын ғана сұрап 
қояды. Мен «ғылымымызбен ай на-
 лысып, сабағымызды беріп жүр міз» 
дедім. Ректор «Ештеңе бүлдір ген 
жоқсыңдар ма?» деп қайта сұрады. 
Ғылыми жобаны сұрап отырған 
шығар деп «Сейіт ағамен бір 
ғылыми жобамен айналысып, соны 
қорытындылап, түйінін жазып 
жатырмыз» деп айт тым. Ал газетке 
берген пікірі міз есімізден шығып 
кеткен ғой. Бір кезде ректор  
ақырын ғана «Сіздерді шақырған 
себебім жай емес, таңертең маған 
министр хабарласты, қатты рен-
жулі, ашулы. «Екі ғалымға қатаң 
шара қолдан және сол қолданған 
шараңды маған к�рсет» деп жатыр. 
Амал жоқ, сіздерге шара қолда-
нуымызға тура келіп отыр» деді. 
Сосын менен не мәселе екенін сұ-
ра ды. Мен қазақ тілі мен қазақ 
әдебиетін қосып жібергісі келіп 
отырғанын, Ахмет Байтұр сынұлы-
ның кезінен екеуі б�лек ғылым 
екенін,  бүкіл әлемде екі б�лек сала 
екенін, қосып жіберу дұрыс емес 

деп пікірімді айтқа ны мызды жет-
кіздім. Ректор «#рине, маман ре-
тінде айтып отырған дарың дұрыс. 
Бірақ пікір берген кезде жеке 
ғалым, әдебиеттанушы ретінде 
пікір берсеңіздер ештеңе де болмас 
еді. Сұхбаттарыңыздың шекесіне 
Еуразия университетінің профес-
соры, доценті деп баттитып жазып 

қойған соң  министр, әрине біздің 
ұжымға ренжіп отыр. Универ си-
теттің аты тұрған соң оған  мен де 
жауапты болып қаламын. Жа рай-
ды, енді маған түсініктеме леріңізді 
жазып беріңіздер, оны апарып 
берейін. Ары қарай сіздерге қандай 
шара қолданатынын �зі айтады» 
деді. 

«Қиналған Жамбыл жері осы» 
деген тәмсілдегідей тығырыққа 
тірелдік. Сейіт ағадан не істей тіні-
мізді сұрадым. К�пті к�рген абыз 
ақсақал ғой. «Сенде Назарбаевтың 
кітабы бар ма? Егер кітабын таба 
алсаң, соның ішінде Назарбаевтың 
қазақ тілі мен әдебиетке байла-
нысты айтқандарын жина, сол 
бойынша түсініктеме жазып 
береміз» деді. Мен кітапты тауып 
әкелдім. Сол жерде Президенттің 
Абай, Жамбыл, М.#уезовтің ме-
рей  той ларында с�йлеген с�здері, 
әдебиет пен мәдениет, Алаш қай-
раткер леріне байланысты айтыл-
ған баяндамалары бар екен. Со-
ның бәрін жинап, «Министрдің 
жеке басына қарсылығымыз жоқ, 
бірақ жасап жатқан ісі Прези-
денттің ай тып отырған с�здеріне 
қайшы, сондықтан біз қарсы бол-
дық» деген сыңайда жазып, қолы-
мыз ды қойып жібердік. Соңында 
«Қазақ стан ның болашағы – қазақ 
тілін де» деген с�збен түйіндеп 
жібер дік. Содан кейін тып-тыныш 
болды. Ерлан  Бәтташұлынан 
сұрасақ, «Түсініктемелерің кетті. 
#зірге ты ныш» деді. Соған қара-
ғанда тү сініктемені министр оқы-
ған сияқ ты. Олардың Елбасы десе 
үрейі ұшатын кезі еді ғой. Пре зи-
денттің с�зіне айтар уәжі болмаған 
секілді.  Кейін «Айқын» газетіне де 
қоңырау шалғанын есті дім. Сол 
кездегі газеттің бас шы сы Нұрт�ре 
Жүсіп ағамызға айтып, тілшіге 
ескерту жасапты. С�йтіп, шулатып 
жүріп қазақ тілі мен қазақ әдебиеті 
пәнін біраз уа қытқа дейін қосыл-
майтын қы лып тастағанбыз. 

Серікзат ДҮЙСЕНҒАЗЫ,
ақын

Осыдан 
шамамен 7-8 
жыл б�рын Fa-
cebook әлеуметтік 
желісінде белгілі 
�алым, әдебиеттанушы, 
филология 
�ылымдарыны� докторы, 
профессор Айг�л Ісма"ова 
апайды� бірнеше д�ркін 
посты жары" к$рді. Сол 
уа"ытта министрлікті� 
пәндер классификаторында 
$згеріс болып, "аза" тілі 
мен әдебиетін "осып, бір 
пән етіп жа�адан жоба 
дайындап жатыр екен. 
Осы�ан "арсылы" 

білдіріп Айг�л Ісма"ова "айта-"айта пост 
жазды. Оны� пікірін мен де "олдап, 

$з пара"шама да б$лістім. 

– Г�лзина апай, Димаштан с�хбат 
алдым!

– Онда ж�мыс"а кел де, ма"аланы 
дайындап бер. Ерте�гі н$мірге беріп 
�лгереміз.

18.04.2017 жыл. 20:30

Бәрі б�лім бас шысы Гүлзина Бекта-
сова мен болған осы диа лог тан басталды. 
2017 жылдың сә уірі. Димаш Құ дай бер-
геннің I am a singer жобасында бір жарым 
мил лиард қытай ауди ториясын таңғал-
дырып, тамсандырып, жеңіске жеткен 
кезі. «Айқынның» бір бетіне «Дүние 
ди дарындағы Димаш» деп к�лемді мақа-
ла бердік. Есімде, сол кездегі бас редак-
торымыз Нұрт�ре Жүсіп қойып берген 
сол тақырып оқырманға ұнап, «қалай 
сәтті қойылған, ә?» дескен. Артынша осы 
жеңісінен кейін Димаштан сұхбат алғым 
келді. Тіпті, тапсырма қылып та мойныма 
алдым. Дереу байланыс н�мірін іздедім. 
Журналистер отыратын чаттан сұрап, сол 
жерден Қанат Айтбаевтың н�мірін алғам. 
Қоңырау барып тұрды. Тұтқаны бір ер 
адам алып, тілдестік. Димаштың әкесімен 
с�йлесіп тұрмын деп ойлаған мен бұйым-
тайымды айттым. #лгі ер адам «Оның 
қазір уақыты �те тығыз. Сұхбат беруі 
қиын» деді. «Бір амалын тауып к�рейікші. 
5 минут болса да с�йлесіп, сұрақтарымды 
қойсам деп едім. Мүмкіндік шыға қалса, 
маған айтыңызшы. Н�мірім осы, есімім 
– Жадыра» дедім.

 Жұмыстан қайтып кеткем. Ол кезде 
студентпін, жатақханада тұрамын. Сағат 
кешкі сегіздің кезінде «Қанат Айтбаев» 
деп сақталған н�мірден қоңырау келіп 
түсті. С�йлестім. «Жадыра, қазір Димаш 
әуежайда. Басқа елге сапарға шыққалы 
жатырмыз. #рі кетсе 5-10 минут уақыты 
бар. Сұрақтарың дайын болса, қазір кері 
қоңырау шалғанда қойып алсаң болады» 
деді. Сол кездегі қуанышымды с�збен 
жеткізе алмаймын. «#лбетте, дайынмын» 
деп тұтқаны қойып, қойын дәптерде тізі-
ліп тұрған сұрақтарды пысықтап алдым 
да, «Димашқа» қойдым. Ол да еш сас пас-
тан сауалдарыма жауап берді. Құдды сол 

сұхбатқа дайындалғандай зуылдап тұр. 
Бір-екі жерде қателескені болмаса, Ди-
маш тың фанаты ма дерсің. Бәрін біледі 
екен. Қош, қысқа сұхбатты алған бетте 
Гүлзина апайға хабарластым. Жұмыс 
уақыты менде біткенімен, редак цияда ол 
кезде қызу газет шығару процесі болып 
жатады. Жатақханадан алып-ұшып шық-
тым да, таксимен жеттім. Мақа ланы да-
йын дап, оны газеттің соңғы бетіне 
әдемілеп бердік. Үйге түнгі екіден �те 
қайттым. Келдім де, т�сегіме құлай 
түстім. Бұл күн мен үшін мақтанышқа 
толы күн болған еді…

 Кеше жұмыстан кеш қайтқандықтан, 
сәл кешірек барамын деп ұйқымды 
қандырмақ болғам. Телефонымның ды-
бысын �шіріп тастаппын. Таңертең он-
ның кезінде оянып кеттім де, �зімді 
«жұл дыз» сезіндім. Bкініштісі, онша 
жақсы мағынада емес еді. «Facebook-та 
Пәленбай Түгенбайұлы сізді тегтеді, 
пікір қалдырды, белгіледі» деген хабар-

лан дырудың жеті атасы тұр. WhatsApp-та 
да хат толып қалған. Алынбаған қоңырау 
қанша?! Не болып жатқанын түсініп 
үлгермедім. Тағы бір қоңырау келіп 
жатыр. Белгісіз н�мір. Алдым. «Сен, 
оңбаған, хайп іздеген біліксіз журналист 
екенсің» деп алқымнан алды. С�йтсем, 
Димаштың менеджері екен. Мәселені әлі 
де түсіне алмай біраз тұрдым. «Неге �тірік 
сұхбат аласың? Димаш саған сұхбат 
берген жоқ. Дереу айыбыңды жу. Мақа-
ланы �шір де, кешірім сұра» деді де 
қойып тастады. Келесі қоңырау редак-
циядан түсті. «Жұмысқа кел»…

Барар жолда хабарламаларды кезек-
кезек аштым. #леуметтік желіде жұрт 
екіге б�лінген. Басты кейіпкер, яғни мен 
әлі үндемеген соң �зара «соғысып» 
жатыр екен. Бірі қаншалықты дарынсыз, 
ұятсыз екенімді айтып жатса, келесі 
тарап әлі жас екенімді, жақсы журналист 
екенімді жазып жатыр. Сол күні адам 
бойында болатын эмоцияның барлық 

спектрін сезініп шықтым десем, артық 
емес. Қорықтым, ұялдым, түңілдім, 
қуан дым, қанаттандым, ой түйдім. Жұ-
мысқа жеткенше елең-алаң халде бол-
дым. Ұрыс естіп, с�гіс аламын деп ойла-
дым. «#ріптестердің к�зіне қалай 
қараймын?» деген ой да мазалады. Қош, 
сонымен жұмысқа жеттім. Қолым діріл-
деп, кабинетке кірдім. Оған дейін жылап 
алғам. Жағдай мен ойлағаннан басқаша 
�рбіді. Бір әріптесім бетімнен алмады. 
Керісінше, «ондай-ондай болып тұрады» 
деп жұбатты. Енді мәселені қалай ше-
шеміз? Осы туралы ойландық. Алдымен 
Димаштың анасына хабарластық. Бұл 
жолы чаттан емес, сенімді адамнан ал-
дық. Еңкілдеп жылап тұрып с�йлестім. 
Оның бәрі �зіңді ақтау үшін, болмаса 
аяушылық танытсын деп емес, шынайы, 
еріксіз болып жатты. Телефон арқылы 
болған сол әңгімеден соң адам к�ңілінің 
дарқандығын, ана мейірімінің қуатын 
шын сездім. «Жа дыра, айналайын, алаң-

дама. Бәрі дұрыс. Бәріміз қателесеміз» 
деді Света апа. Алдыңғы сұхбатты теріс-
теп, анасының пікірімен сайтқа бердік.

 Бала к�ңілім құлазып қалмасын деп 
қанша журналист аға-әпке хабарласып, 
қолдап жатты. Артынша жіберген қате-
лігімді мойындап, парақшама пост жаз-
дым. Сол жазбам жылы с�з бен жігер лен-
діретін тілекке толды. Bз қатемді толық 
түсіндім. Фактчекиң жасаудың дерек тер-
ге ғана емес, барлық жерге керек екенін 
ұқтым. Содан бері спикердің н�мірін 
алсам, GetContact-қа салып, басқалардың 
оны қалай деп сақтағанын тексеріп ала-
тын әдет пайда болды. «Фейк Димашты» 
осы «�тірігі» үшін сотқа беруді де 
ойладық. Заңды жақсы білетін әріптестер 
сондай ұсыныс та айтқан. Бірақ н�мірімді 
біліп алған фейк маза бермей, қорқытып-
үркітті. Жұмыстан к �біне кеш қайтамын. 
Біразға дейін артымнан біреу келе жатқан 
жоқ па деп тексеріп жүрдім. Сәуір солай 
сергелдеңге толы болды. Содан кейін 
біраз уақыт бойы �зіме сеніңкіремей, 
қорқақтап қалдым.

 2017 жыл, желтоқсанның соңы. 
Газетке жылжабар н�мір дайындап жа-
тыр мыз. Басшылық «Осы жолы тағы бір 
хабарласып, сұхбатқа келісіп к�рсеңші» 
деді. Қанат аға мен Света апаның шын 
н�мірі бар. «Жығылған күреске тоймас-
тың» күнін кештім бе, қайдам, тағы қо-
ңы рау шалдым. Оның алдында Бауыржан 
Бабажанұлына �тініш айтып, сұхбатқа 
к�ндіруін сұрағам. Bтінішімді жерде 
қалдырмады. С�йтіп, «Жыл әншісі» 
деген айдар қойып, «Bнер әлемінде 
шекара жоқ» деген бір беттік материалды 
баспаға жібердік. Бұл жолы фейктен 
емес, Димаштан алынған сұхбат болды. 
К�ңілім к�теріліп, ауылға  қуанып 
қайттым. 

Мен – Димаштың жерлесімін. Ақт�-
беге жеткен соң Света апаға хабарластым. 
К�зін к�ріп, танысқым келетінін айттым. 
Бірауыз с�зге келместен «Үйдің адресі 
мынадай. Келе ғой» деді. Қолыма азын-
аулақ сыйлығымды алып, бардым. 
С�йлестім. Патша к�ңіл, к�регенділіктің 
үлгісін тағы бір к�рдім. Димаштың бекзат 
болмысының түбі қайдан шыққанын 
түсіндім. Бір �зіме кең дастарқанын да 
жа йып қойыпты. Асықпай отырып, сыр-
ластық. Кінә артпады, кәсіпқой лығы ма 
шүбә келтірмеді. Керісінше, қол дады, 
дем берді. Осылайша, «журна лис тика 
жо лындағы кейсім» деп әңгіме леп бере-
тін бір оқиға қоржынға қосылды. Осы 
мақаланы жазарда контактімді бір шо-
лып шықтым. Басқалар әлгі кісіге алдан-
басын деген оймен жазсам керек, «фейк» 
деп сақтап қойыппын. Одан кейін басқа 
біреуді алдады ма, білмеймін. Мен сабақ 
алғандай, оның да басына тиді деп үміт-
тенемін. 

Жадыра АҚҚАЙЫР
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МЕН «ФЕЙК ДИМАШҚА»
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« А Й Қ Ы Н Н Ы Ң »  А Й Т Қ Ы Ш Т А Р Ы

БОЙ мен ОЙ
«Айқын» газеті зінің кшпелі қазақтың басылымы екенін айқын-

дағысы келгендей, 3 жылдың ішінде 4 ғимаратқа қоныс аударып үл-
гереді. Соның соңғы ғимаратындағы терезелер Жолдасбек Дуанабай 
тү гілі, тау ктеретін толағай тұлғалы Треғали Тәшеннің де бойы 
жет пейтін биікке орналасса керек. Бір күні сол терезенің желдеткіші 
ашық қалып, содан соққан суық жел Жолдасбектің н бойын аралап 
теді. «Жолы болар жігіттің жеңгесі шығар алдынан» дегендей, жел-
дет кішті жаба қоятын адамның реті келмей тұрғанда, блмеге Тре-
ғали кіріп келеді. Оны крген Жолдасбек «жылжымалы саты» кр ген-
дей қуанып: 

– Тке, сіз туғанда елекпенен су тасыған едім. Соның қайтарымы 
бол сын, анау терезені жаба салшы, – деп тінеді. Адам баласының 
ме селін қайтармайтын Ткең тесіле қарап отырған жұрттан қысыла-
қым тырыла орындыққа шығып, терезе тұтқасына әзер қол жеткізеді. 
Ұлт үшін ұлы іс бітіргендей болып, Ткең орнына жайғасады. «Адам 
күні адаммен» деген рас сз. Сәлден соң, тау қозғалғандай болып, 
Тре ғали Жолдасбекке келеді де: 

– Жүке, мына материалды принтерден шығарып берші, – деп кмек 
сұрай ды. Сонда Жолдасбек:

– Тке, сіз біздің бойымыз жетпеген жерге кмектесіп едіңіз. Ал 
біз сіздің ойыңыз жетпеген жерге кмек беруге әрқашанда әзірміз, – 
де ген екен.

Ұшқыш мақала
«Айқын» газетінің тілшісі Мақпал Қаратайқызы бір күні «Құс тұ-

мауы» туралы мақала жазып, оны бас редактордың бірінші орын басары 
+ділбек Қабаға береді. Бірақ сол материал күнде бетке жос пар ланады 
да жеме-жемге келгенде нмірден түсіп қала береді. Бұған қат ты 
налыған Мақпал +ділбек Қабаның кабинетіне барып:

– Аға, «Құс тұмауы» туралы мақалам тағы да нмірден «ұшып ке-
тіп ті», – деп шағымданыпты. Сонда +декең:

– Қарағым, бұдан былай ұшпайтын, қанаты жоқ мақала жазшы, – 
деген екен.

Сүгірдің соткасы
«Айқын» газетінің бас редакторы ауысып, оның орнына басылым 

басшысы болып Бауыржан Омаров келеді. Ол қызметке келген күннен 
бастап, қызметкерлердің жұмысқа уақытылы келіп, берілген тапсыр-
ма ны дер кезінде орындалуын талап етеді. +р аптаның дүйсенбісінде 
жи налыс ткізіп, осы талап үдесіне жауап бере алмайтындардың қыз-
меттен кететінін де ескертіп теді. Сондай жиындардың бірінде ба-
сылым бетінде жарық крген сапасыз суреттер жнінде сз болады. 
Тіп ті, бір-екі рет фототілші Айтжан Салықұлына ескерту де жасалады. 
Со дан бастап одан маза қашады. Ішкені – ірің, жегені – желім болады. 
Бұрын журналистердің «Айтеке, ана кісіні түсіріп келейікші, мына 
кісі ні түсіріп келуге мүмкіншілігіңіз бар ма?» деп асты-үстіне түскеніне 
үй реніп қалған ол, енді «Кімге қандай сурет керек?» деп редакцияны 
«адақ тап» шығуды әдетке айналдырады. Бір күні сол әдетімен жур-
на лис тердің бәрімен жеке-жеке сйлесіп, Треғали Ташеннің алдына 
барып тоқтайды.

– Треғали, сен не жазып отырсың?
– Сүгір туралы мақала ғой, – дейді ол ештеңеге мән берместен 

жай барақат.
– Суреті бар ма?
– Ж-о-о-қ.
– Онда соткасын берші. Суретке түсіріп келейін, – деген екен.
Содан бастап біз қазақтың батыр-билері мен хандарының, сондай-

ақ зар заман әдебиеті кілдерінің суреті қажет болса, Айтекеңе қарап, 
олардың соткасын бергіміз келіп тұрады.

Депутаттың 
өкініші

Талғат Кіршібай – «Айқын» газетінің бас беттеушісі. «Ешкі 
сой  са да қасапшы сойсын» дегендей, ол з ісінің бесаспап мама-
ны болғандықтан, ұжымдағы жігіттер оған «Дарабоз» деген 
жа нама ат берген. Ол – қуақы тілді, әзілқой, жоқ жерден күлкі 
тауып, қалжыңдап жүрмесе, бойына ас батпайтын жігіт. 

«Айқын» газетінің ғимараты ртеніп жатқанда басылымның 
жауап ты хатшысы Мақсат +ділхан қауіп-қатерге қарамай, екі 
жыл  дық мұрағат жинақталған таспаны сыртқа аман алып шы-
ға  ды. Ертесіне мекеме ауласына жиналған журналистер «8рт 
ту ра  лы жұрт не деп жүр?» деген тақырыпта әңгіме тиегін ағы-
та ды. Сонда болмағанды болғандай, крмегенді кргендей етіп 
ай та білетін Талғат:

– Кеше теледидарда Парламент депутаты Мұхтар Шаханов 
осы ртке байланысты сз сйлеп: «Кезінде Отырар қаласы рт 
құ  шағына оранғанда Мақсаттай жігіттердің бір «бригадасы» 
бол  са, Отырар кітапханасы аман қалар еді-ау» деп кініш біл-
дір ді, – деген екен. 

Ермахан ШАЙХЫҰЛЫ


